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Zámer veľkého
športového projektu
poslanci schválili
Vedenie radnice dostalo od 
poslancov mandát pripravovať 
ďalšie kroky k výstavbe Národného 
centra plaveckých športov.

Pomoc rodičom
od mesta: 100 eur

pre narodené dieťa
Príspevok nie je automatický, treba si oň 

požiadať a to najneskôr do pol roka od 
narodenia dieťaťa. Vyplatí sa však až po 

splnení stanovených podmienok.
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Príspevok nie je automatic-
ký, treba si oň požiadať a to 
najneskôr do pol roka od na-
rodenia dieťaťa. Splniť treba 
aj stanovené podmienky.
 

Martinská samospráva už 
čoskoro začne poskytovať jed-
norazový finančný príspevok 
pri narodení dieťaťa a to vo 
výške 100 eur. 

Nebude to automaticky, 
ale až po splnení viacerých 
podmienok, ktoré definuje 
príslušné všeobecné záväzné 
nariadenie (VZN). 

Čo je rozhodujúce
Podmienkou na získanie 
príspevku je, aby sa narodené 
dieťa dožilo najmenej 28 dní, 
malo trvalý pobyt na území 
mesta, čo platí aj pre opráv-
nenú osobu, ktorou je matka 

dieťaťa. Dôležité je tiež mať 
uhradené všetky záväzky voči 
mestu.

Oprávnenou osobou môže 
byť za určitých okolností a po 
splnení podmienok aj otec. To 
vtedy, ak matka zomrela, je po 
nej vypísané pátranie alebo, 
keď je dieťa zverené do jeho 
osobnej starostlivosti.

„O príspevok bude možné 
požiadať do šiestich mesiacov 
od narodenia dieťaťa a bude sa 
vzťahovať už aj na deti narode-
né od 1. januára 2024. Všetky 
potrebné informácie bude 
možné získať na odbore sociál-
nej starostlivosti, na matrike, 
ako aj na slávnostnom akte 
„uvítania do života“, ktoré 
organizuje matrika mesta 
Martin," píše sa v dôvodovej 
správe k návrhu VZN, ktorý 
mestskému zastupiteľstvu 
predkladal Michal Miartuš, 

vedúci odboru sociálnej sta-
rostlivosti mestského úradu.

Treba ešte zdôrazniť, že prí-
spevok bude vyplatený v ne-
peňažnej forme, ceninovou 
poukážkou, aby sa zabránilo 
nákupu neželaného tovaru, 
akým je napríklad alkohol 
alebo tabakové výrobky.

Ako príspevok ovplyvní 
rozpočet
Poslanci na jednorazový 
príspevok pri narodení dieťaťa 
už v rozpočte vyčlenili 35-tisíc 
eur. Vychádzalo sa z toho, že 
vlani sa v martinskej nemoc-
nici narodilo 294 detí s trva-
lým pobytom v meste Martin 
a ďalších 62 v iných mestách 
alebo v zahraničí, no tiež 
s trvalým pobytom v meste 
Martin.

„Som rada, že sa našla 
podpora VZN v zastupiteľ-

stve. Martin sa tak zaradí 
medzi pokrokové samosprávy 
v podpore našich najmenších. 
Na príprave VZN pracoval 
tím zamestnancov sociálneho 
odboru v úzkej spolupráci so 
sociálno-zdravotnou komisiou 
aj matrikou. Snahou finálneho 
znenia bolo vziať do úvahy 
všetky aspekty, vrátane distri-
búcie tejto informácie v meste 
tak, aby sa dostala ideálne ku 
všetkým rodičom, povedala 
Marcela Amchová, poslanky-
ňa a predsedníčka sociálno- 
zdravotnej komisie.

V rozprave k tomuto bodu 
vystúpil poslanec Michal 
Matejička, ocenil predložený 
návrh a požiadal kolegov, aby 
zaň zahlasovali. Nikto s tým 
nemal problém a všetci tak aj 
urobili. „Aj v súvislosti s kle-
sajúcim počtom obyvateľov, 
s ktorým sa boria aj iné mestá, 
je to aspoň symbolická pomoc 
občanom s trvalým pobytom 
v meste. Vážim si každého, kto 
sa v tejto ťažkej sociálno-eko-
nomickej situácii rozhodne 
mať dieťa," podotkol poslanec 
z Košút. 

Na záver už len dodajme, že 
štát po narodení dieťaťa a po 
splnení požadovaných pod-
mienok poskytuje rodičom 
príspevok formou štátnej 
sociálnej dávky a to aktuálne 
vo výške 829‚86 eura. Ak sa 
rodičom narodí už piate dieťa, 
príspevok od štátu je podstat-
ne nižší – 151‚37 eura.

Finančnú výpomoc pre 
narodené dieťa v rámci svojich 
finančných možností posky-
tujú i niektoré mestá a obce. 
Napríklad v Brezne je to až 400 
eur, v Humennom či Petržalke 
100 eur a v Nitre 85 eur.

 Roman Kopka

Novinka v Martine: 
Mesto poskytne 100 eur
pri narodení dieťaťa

Podmienkou je, aby malo dieťa 
trvalé bydlisko v meste Martin.
Ilustračné foto: archív MN
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Mestské zastupiteľstvo vy-
členilo peniaze aj na dotá-
cie pre tri športové kluby. 
Spolu ide o 80-tisíc eur.
 

Poslanci sa na rokovaní 
mestského zastupiteľstva, 
ktoré sa konalo 29. februára, 
zaoberali viacerými zmena-
mi v rozpočte mesta Martin 
na rok 2024. Súhlasili s tým, 
aby 35-tisíc eur, ktoré mesto 
získa z kreditných úrokov, 
bolo vyčlenených na jednora-
zový príspevok pri narodení 
dieťaťa.

Mestské zastupiteľstvo sa 
tiež stotožnilo s návrhom 
ekonomického oddelenia, 
aby 500-tisíc eur z rezerv-
ného fondu bolo použitých 
na odstránenie havarijného 
stavu komunikácií a to pre-
dovšetkým na pešej zóne – na 
Ul. Andreja Kmeťa v úseku 
od pošty po Slovenské ko-
morné divadlo.

Kde sa bude ďalej 
opravovať
V zozname opráv je naprí-
klad aj komunikácia na No-
vákovej ulici popred autobu-
sovú a vlakovú stanicu, ďalej 
sú to cesty na Bernolákovej 
a Robotníckej ulici, na uli-
ciach Nade Hejnej, Bottovej, 
Kozmonautov, Školskej, Se-
vernej, Košútskej, Dúbravca, 
Medňanského, Zelenej, 
Kolónii Hviezda, A. Stodolu, 
Gorkého, Hrdinov SNP a Čes-
koslovenskej armády.

„Keďže za posledných 20–30 
rokov sa cesty v meste syste-

maticky neopravovali, až na 
tie hlavné trasy, aby som bol 
korektný, tak stav súčasného 
poškodenia je taký rozsiahly, 
že drobné investície nám ne-
stačia. Aj tento balík peňazí, 
žiaľ, je to žalostne málo, bude 
stačiť len na opravu výtlkov 
a jám. My máme všetky cesty 
zanalyzované, vieme, ktoré 
sú v kritickom stave, a ktoré 
by ešte pár tokov vydržali, 
ale aby sme mohli všetky 
komunikácie zrenovovať, 
potrebovali by sme viac ako 
10 miliónov eur. Určite sa 
ale budeme zaujímať o rôzne 
výzvy v tejto oblasti, ktoré 
vypisujú príslušné minister-
stvá," povedal Ján Danko, 
primátor Martina.

Prioritne sa teraz budú 
opravovať úseky na trase 
MHD, potom hlavné cesty, 
následne prístupové cesty 
k obytným častiam a to for-
mou miestnych opráv komu-
nikácií, teda výtlkov.

Z rezervného fondu sa ďalej 
vyčlení 30-tisíc eur na dodáv-
ku a inštaláciu fotovoltického 
lokálneho zdroja elektriny 
na budovu mestského úradu, 
keďže na základe doplnenia 
projektovej dokumentácie 
došlo k navýšeniu predpokla-
danej celkovej ceny investič-
ného zámeru na čiastku 
135 873 eur.

Podpora pre športové kluby
Piata tohtoročná zmena 
rozpočtu sa týkala návrhu na 
vyplatenie dotácií pre špor-
tové kluby. Čiastka 80-tisíc 
eur sa rozdelila nasledovne: 
MŠK Fomat Martin dostane 
30-tisíc eur na ženský futbal, 
Mestský hádzanársky klub, 
ktorého prvé mužstvo pôsobí 
v najvyššej hádzanárskej sú-
ťaži, dostane tiež 30-tisíc eur 
a napokon 20-tisíc eur pôjde 
na účet hokejového klubu 
MHA Martin, ktorý v sezóne 
2023/2024 po prvý raz v jeho 

histórii zložil aj mužstvo 
seniorov.

Sumu 80-tisíc eur, ktorá 
pôjde na dotácie pre športové 
kluby, mesto získa z príspev-
ku od Správy športových za-
riadení (50-tisíc) a z prenájmu 
pozemkov (30-tisíc).

Marcové očakávania
Poslanci pri prerokovaní 
rozpočtu schválili aj návrh 
poslanca Tomáša Zanovita, 
aby vedenie mesta na marco-
vom zasadnutí pri prerokova-
ní zmeny rozpočtu zaradilo 
aj vyčlenenie finančných 
prostriedkov na II. etapu 
rekonštrukcie pešieho plató.

V marci by sa malo roz-
hodnúť aj o vyčlenení dotácií 
pre mestské časti a to v sume 
8 eur na občana. Spolu by to 
malo byť viac ako 400-tisíc 
eur. Roman Kopka

Peniaze z rozpočtu na opravu komuni-
kácií budú stačiť zatiaľ len na opravu 

výtlkov. Foto: Roman Kopka

Zmeny v rozpočte: 
Pol milióna eur pôjde 
na opravu martinských 
komunikácií
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Záujem o MHD medzi Mar-
tinčanmi rastie, počet ces-
tujúcich v roku 2023 stúpol 
o trinásť percent.
 

Po 757 dňoch, čo sú dva roky 
a necelý jeden mesiac od 
chvíle, keď 1. januára 2022 do 
nových moderných ekologic-
kých autobusov nasadol prvý 
cestujúci, dosiahol Dopravný 
podnik mesta Martin ďalší 
dôležitý a aj veľmi sympatic-
ký míľnik, a to desaťmiliónte-
ho pasažiera. Nezaobišlo sa to 
bez malej slávnosti.

Stalo sa tak v sobotu 27. ja-
nuára tohto roku, keď o 13.49 
h na zastávke v Košútoch pri 
nákupnom centre Campo di 
Martin nastúpila do autobusu 
linky č. 10 Martinčanka Dana 
Cikhartová.

„Keďže bol celkom pek-
ný deň, tak som sa najprv 
vybrala na cintorín do mesta, 

ale hlavne som smerovala 
na návštevu k mojej tete, 
aby som ju naučila používať 
nový mobilný telefón. Keď 
mi z dopravného podniku 
potom o pár dní oznámili, že 
som desaťmilióntou cestujú-
cou, tak som tomu neverila, 
myslela som si, že si niekto 
robí zo mňa srandu, že je to 
nejaká skrytá kamera. O to 
milšie to bolo prekvapenie, 
keď sa to ukázalo ako skutoč-
nosť," smiala sa Dana Cikhar-
tová, ktorá vďaka tejto milej 
náhode získala od dopravné-
ho podniku ročný bezplatný 
cestovný lístok a od mesta 
Martin víkendový pobyt pre 
dve osoby.

Jubilantka cestuje najmä 
cez víkendy
„Je to veľmi milé a teším 
sa. Autobusom v Martine 
cestujem najmä cez víken-
dy, keď mám voľno, lebo 

počas týždňa som väčšinou 
pracovne v Bratislave. Naše 
autobusy sú pekné, moderné, 
určite lepšie než tie predchá-
dzajúce. Najradšej sedávam 
na sedačkách hneď za šofé-
rom, lebo sú priestrannejšie, 
tam sa v pohode zmestím aj 
s ruksakom. Jedinú výhradu, 
ktorú mám, ale tá sa netý-
ka autobusov, je zastávka 
MHD pri železničnej stanici 
vo Vrútkach, ktorá má veľa 
nedostatkov. Tá cesta je tam 
rozbitá, a veru niekedy sa 
o tie naše autobusy aj bojím, 
aby sa nepoškodili. Od pána 
riaditeľa som sa ale dozve-
dela, že sa to v priebehu pár 
mesiacov zlepší, tak sa tomu 
teším," povedala Martinčan-
ka Dana Cikhartová.

Ísť do toho bolo správnym 
rozhodnutím
Desaťmilióntej cestujúcej 
gratuloval aj primátor Mar-
tina Ján Danko. Vo svojom 
príhovore okrem iného po-
vedal, že 1. januára 2022, keď 
bola spustená nová éra MHD 
v Martine, sa nikomu z ľudí, 
ktorí celý tento proces pripra-
vovali, ani len nesnívalo, že 

za taký, pomerne krátky čas, 
prevezie dopravný podnik ta-
kýto veľký počet cestujúcich,

„Keďže to bolo ešte v časoch 
pandémie, tak sme si najmä 
želali, aby vôbec mal kto do 
nových autobusov nastúpiť 
a voziť sa nimi. Čas napriek 
rôznym pochybovačným 
hlasom, a nebolo ich málo, 
ukázal, že dopravný podnik je 
životaschopný, že ľudia majú 
záujem využívať martinskú 
MHD, ktorá spĺňa všetky 
moderné a aj ekologické 
parametre. Potvrdilo sa, že 
nielen vedenie mesta, ale 
spolu s ním aj viacerí po-
slanci urobili správny krok, 
keď vytvorením mestského 
dopravného podniku pre-
vzali priamu zodpovednosť 
za verejnú dopravu v našom 
meste. Momentálne sme je-
diné mesto, ktoré má stoper-
centnú ekologickú verejnú 
dopravu a osobne si myslím, 
že toto je budúcnosť nielen 
Martina, ale i celého Sloven-
ska," zdôraznil primátor Ján 
Danko, ktorý si podľa jeho 
ďalších slov vie predstaviť, že 
by tento podnik v horizonte 
niekoľkých rokov prerástol aj 
okres Martin.

Roman Kopka

TÉMA: MESTSKÁ HROMADNÁ DOPRAVA

Prekonali sme métu 
10 miliónov cestujúcich, 
hlásil koncom januára 
mestský dopravný podnik

Martinčanke Dane Cikhartovej, desať-
-milióntej cestujúcej DPMM, jednu 
z cien odovzdal aj primátor Martina Ján 
Danko. Foto: Matej Bórik

Momentálne 
sme jediné 
mesto, ktoré má 
stopercentnú 
ekologickú 
verejnú 
dopravu.

JÁN DANKO, 
primátor Martina
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TÉMA: MESTSKÁ HROMADNÁ DOPRAVA

Pri príležitosti ocenenia de-
saťmiliónteho cestujúceho 
mestský dopravný podnik 
predstavil aj svoje plány pre 
najbližšie obdobie.
 

Dopravný podnik mesta Mar-
tin, ktorý od roku 2022 v na-
šom meste prevádzkuje MHD, 
zaznamenáva kontinuálny 
nárast cestujúcich. Napokon, 
svedčia o tom aj čísla. V pr-
vom roku svojho pôsobenia 
nastúpilo do moderných eko-
logických autobusov DPMM 
4 577 513 osôb a v roku 2023 ich 
už bolo 5 054 011, čo je nárast 
o 13 percent. Za dva roky bolo 
vypravených vyše 440-tisíc 
spojov.

„Na konci januára sme už 
odviezli desaťmiliónteho 
cestujúceho, čo je pre nás všet-
kých nepochybne milá uda-
losť a to aj v kontexte toho, že 
sme tento míľnik tak skoro 
nečakali. Na druhej strane nás 
to zaväzuje k ďalšiemu rozvo-
ju dopravného podniku a aj 
k riešeniu aktuálnych prob-
lémov, na ktoré poukazujú aj 
naši cestujúci," povedal Ján 
Slamka, riaditeľ DPMM.

Kritizovanú zastávku 
a priestor okolo nej 
zmodernizujú
Určite medzi ne patrí aj za-
stávka MHD pri železničnej 
stanici vo Vrútkach, ktorá, 
je mimochodom, aj najviac 
využívaná. Napríklad v roku 
2022 na nej nastúpilo vyše 
403-tisíc cestujúcich a čísla 

z vlaňajšieho roku budú ešte 
o čosi vyššie, aktuálne sa 
spracovávajú.

„So železnicami sa nám 
konečne podarilo doriešiť 
predstaničný priestor a ešte 
v prvom polroku tohto roka 
by sme ho chceli mať kom-
plexne zrekonštruovaný. Prí-
slušnú nájomnú zmluvu, bez 
ktorej sme nemohli nič uro-
biť, už máme podpísanú. Po-
číta sa v nej aj s vybudovaním 
zastávky s dvoma prístreška-
mi, ktoré budú vybavené aj 
elektronickým označníkom. 
Cestujúca verejnosť tak bude 
informovaná o odchode 
spojov, nielen našich, ale aj 
vlakových, v reálnom čase," 
informoval Ján Slamka.

Na jeden lístok viacerými 
spojmi
Na margo ďalších plánov 
ďalej podotkol, že DPMM sa 
v blízkej budúcnosti zapojí aj 
do integrovaného dopravné-
ho systému v rámci Žilinské-
ho samosprávneho kraja.

„V zásade ide o to, aby sa 
cestujúci mohol s jedným 
lístkom odviezť vlakom, 
prímestskými autobusmi 
a MHD. Už na tom inten-
zívne pracujeme, čo si bude 
vyžadovať aj zásadnejšie 
úpravy cestovného poriad-

ku, aby jednotlivé spoje na 
seba čo najviac nadväzovali. 
Samozrejme, pracujeme aj 
na doplnení nášho vozového 
parku, plánujeme kúpiť 10 
autobusov, a to prostredníc-

tvom európskych zdrojov," 
povedal Ján Slamka, riaditeľ 
Dopravného podniku mesta 
Martin. Roman Kopka

Viaceré dopravné podni-
ky na Slovensku sa boria 
s nedostatkom vodičov, 
v Martine momentálne ale 
takýto problém neevidujú.

„V súčasnosti máme stav 
naplnený na 100 percent 
(83 vodičov) a evidujeme aj 
ďalších záujemcov o prácu. 

Nešli sme cestou náboro-
vých príspevkov a prepláca-
nia vodičských preukazov, 
ale všetky príslušné zdroje 
sme dali do platov šoférov. 
Priemerná mzda presahuje 
celoslovenský priemer," 
povedal František Zicho, 
riaditeľ dopravy DPMM.

Od neho sme sa ešte 
dozvedeli, že na základe 
kolektívneho vyjednávania 
s OZ KOVO boli od začiatku 
roku 2024 platy zvýšené o 8 
percent. 

V rámci sociálneho 
programu bol zvýšený aj 
príspevok na dôchodkové 
pripoistenie a každý vodič 
má nárok na 30 dní dovo-
lenky. (KP)

ČO NÁS EŠTE ZAUJALO

K týmto súčasným autobusom by 
malo pribudnúť desať nových. Tiež na 
CNG pohon. Foto: archív MN

Ján Slamka, riaditeľ Dopravného pod-
niku mesta Martin. Foto: Matej Bórik

Jeden míľnik je 
splnený, ďalšie 
sú na obzore



6 MARTINSKÉ NOVINY Spravodajstvo

Rozhodnutie mestského 
zastupiteľstva nezname-
ná, že sa začne stavať, bola 
však prejavená vôľa, aby sa 
na príprave projektu ďalej 
pokračovalo.
 

Poslanci mestského zastupi-
teľstva na riadnom februá-
rovom zasadnutí zobrali na 
vedomie zámer výstavby Ná-
rodného centra plaveckých 
športov a zároveň poverili 
vedenie mesta realizáciou 
ďalších krokov potrebných 
na naplnenie zámeru. Zá-
roveň súhlasili s tým, že ak 
by v súvislosti s projektom 
vznikli finančné požiadavky, 
má o nich rozhodnúť mestské 
zastupiteľstvo.

Poslanci podporili aj ná-
vrh, ktorý vzišiel z rokovaní 
ekonomickej komisie a komi-
sie legislatívnej, územného 
plánu a výstavby, a podporila 
ho aj mestská rada, aby si 
vedenie mesta dalo vypraco-
vať nezávislú odbornú ekono-

mickú analýzu udržateľnosti 
tohto zámeru.

Napriek tomu, že diskusia 
bola pomerne dlhá a objavili 
sa v nej aj kritické názory, 
predovšetkým k predloženej 
štúdii udržateľnosti, ktorú 
vypracoval tím okolo archi-
tekta štúdie (dáta čerpali 
z podobného zariadenia v Ša-
moríne), zámer, ako taký, na-
pokon po doplnení príslušné-
ho navrhovaného uznesenia 

podporilo 22 poslancov z 25 
prítomných. Traja zastupite-
lia, hoci sa prezentovali, tak 
nakoniec nehlasovali.

Ako by to malo vyzerať
Projekt Národného centra 
plaveckých športov Pavla 
Šteinera bol po prvý raz 
verejnosti odprezentovaný 
6. decembra minulého roku, 
keď bolo podpísané aj memo-
randum o spolupráci medzi 

mestom Martin a Slovenskou 
plaveckou federáciou.

Pripomeňme si, že národné 
centrum by bolo vybudované 
v areáli súčasného letného 
kúpaliska, teda na pozem-
koch, ktoré sú vo vlastníctve 
mesta. 

Súčasťou moderného 
športového komplexu by boli 
štyri bazény. Navrhnutý je 
jeden veľký plavecký – 25 m 
s desiatimi dráhami, ďalší 
so štyrmi dráhami a pohyb-
livým dnom, by bol využí-
vaný na výučbu a slúžil by aj 
verejnosti. Ďalej sa v návrhu 
počíta s menším bazénom, 
buď pre menšie deti (baby 
plávanie) alebo aj seniorov 
a voda v ňom by bola tep-
lejšia. Štvrtý bazén, takisto 
celoročne využívaný, by bol 
vonkajší. Môže byť spojený aj 
s wellnessom. Samozrejme, 
pri pretekoch, nielen celoslo-
venského, ale i medzinárod-
ného charakteru, sa počíta 
aj s divákmi, ktorí by dianie 
v bazéne sledovali z tribúny 
s kapacitou 240 miest, ďalšie 
miesta na státie by poskytla 
galéria.

Okrem potrebného záze-
mia, ako sú napríklad šatne, 
sociálne zariadenia, kance-
lárie, klubovňa či skladové 
priestory, by sa v objekte 
nachádzala aj reštaurácia, 
ubytovacie kapacity so 75 lôž-
kami, fitnes centrum, špor-
tová diagnostika a obchodné 
prevádzky.

Bol to len prvý krok
Prezident Slovenskej plavec-
kej federácie Ivan Šulek pozi-
tívne hodnotil skutočnosť, že 
zámer výstavby národného 
centra bol poslancami pod-
porený.

„Bude prínosné nielen 
pre športovcov a Slovenskú 
plaveckú federáciu ako takú, 
ale aj pre širokú martinskú 
verejnosť."

K pripomienkam poslan-
cov povedal, že do istej miery 

Moderný plavecký komplex by mal spĺňať 
prísnejšie medzinárodné kritériá. 
Foto: archív mesta Martin

Cesta k výstavbe Národného centra 
plaveckých športov je ešte ďaleká, 
zámer však dostal od poslancov zelenú
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Vedenie mesta dostalo 
mandát ďalej rokovať 
o kúpe športovej haly 
a príslušných pozemkov, 
no mestské zastupiteľstvo 
zadefinovalo aj za akých 
podmienok.
 

Predmetom rokovania ostat-
ného mestského zastupiteľ-
stva bola aj otázka zámeru 
nadobudnutia športovej haly 
na Podháji a pozemkov, v cel-
kovej výmere 7 816 metrov 
štvorcových, do vlastníctva 
mesta. S ponukou na predaj 
týchto nehnuteľností prišiel 
Zdenko Kozák, niekdajší po-
slanec MsZ v Martine, ktorý 
je majiteľom predmetných 
pozemkov a aj konateľom 
spoločnosti, ktorá vlastní 
športovú halu.

Z príslušného materiálu 
a dôvodovej správy, ktoré 
pripravilo oddelenie správy 
majetku, vyplýva, že pozem-
ky sú na predaj za 600-tisíc 
eur (v dvoch splátkach – v ro-
koch 2024 a 2025 po 300-tisíc 
eur) a objekt športovej haly 
vo vlastníctve spoločnosti 
Trendy-stav. sk, s. r. o., za 
 1 euro.

V správe sa uvádza aj 
informácia o cene pozemku, 
ktorú si spomínaná spoloč-
nosť dala vypracovať v roku 
2021. Podľa nej majú pozem-
ky hodnotu 828 417‚84 eura 
(105‚99 €/m2) a cena stavby, 
vrátane spevnených plôch zo 
zámkovej dlažby a asfaltu, 
vodovodnej prípojky, vodo-
mernej a kanalizačnej šachty, 
elektrickej prípojky, oceľo-
vého prístrešku a vstupného 
prístrešku, bola 660 987‚57 
eura.

V materiáli sa ďalej konšta-
tuje, že predmetom momen-
tálnej ponuky ale nie sú tie 
časti športovej haly, ktoré 
vlastní JUDO-CLUB ZŤS Mar-
tin a BOX KLUB SNAP Mar-
tin, no mali by byť predme-
tom rokovaní, keďže stavebne 
sú súčasťou športovej haly.

V závere predloženej 
dôvodovej správy sa píše, že 
v rozpočte na rok 2024 nie 
sú momentálne schválené 
finančné prostriedky na 
majetkovoprávne vyspo-
riadanie vyššie uvedených 
nehnuteľností, a teda nie je 
možné predložiť na rokova-
nie mestského zastupiteľstva 
návrh na ich nadobudnutie 

boli logické, veď ich úlohou 
je strážiť rozpočet mesta, no 
zdôraznil, že o ekonomic-
kých ukazovateľoch udržateľ-
nosti tohto zámeru bude ešte 
reč v druhom kroku. Pod-
statné teraz bolo prejaviť so 
zámerom súhlas a to sa podľa 
jeho slov aj stalo.

Slovenská plavecká federá-
cia a mesto Martin sa majú 
o náklady na výstavbu po-
deliť na polovicu, odhaduje 
sa, že celkovo by to malo byť 
cez 20 miliónov eur. Plavec-
ká federácia má plán získať 
potrebné zdroje z Fondu na 
podporu športu, ktorý fi-
nancuje aj národné projekty. 
Mesto Martin sa zameria na 
eurofondové možnosti.

Kým nebudú peniaze, 
zámer ostane len zámerom
Primátor Ján Danko v roz-
hovore pre TV Turiec pove-
dal, že máme zatiaľ na stole 
projekt, ktorý môže mesto 
Martin v prípade úspešnej 
realizácie posunúť do úplne 
iných pozícií v rámci vod-
ných športov na Slovensku.

„S ponukou výstavby Ná-
rodného centra plaveckých 
športov, ktoré by spĺňalo me-
dzinárodné parametre, nás 
oslovila Slovenská plavecká 
federácia. Aby sme sa tomuto 
projektu mohli ďalej venovať, 
robiť ďalšie procesné kroky, 
potrebovali sme súhlas mest-
ského zastupiteľstva. Hoci 
to na tom rokovaní miesta-
mi vyzeralo, ako keby sme 
už zaj tra mali začať stavať, 
chcem Martinčanov uistiť, 
rozhodovalo sa len o zámere. 
My na tento projekt nemá-
me zatiaľ ani len euro, ale 
budeme hľadať možnosti, 
aby sme sa k potrebnému 
balíku financií dopracovali. 
Kým nebudeme mať všetky 
potrebné peniaze na tento 
projekt z oboch strán dohod-
nuté a zmluvami garantova-
né, tak ostaneme len v pozícii 
zámeru. Tá cesta k samotnej 
realizácii výstavby je ešte 
ďaleká," zdôrazňoval Ján 
Danko, primátor Martina.

Roman Kopka

bez finančného krytia.
Po diskusii, ktorá pouká-

zala aj na viaceré nedorie-
šené záležitosti a možné 
riziká, poslanci vzali na 
vedomie návrh zámeru na-
dobudnutia športovej haly 
a predmetných pozemkov. 
Ďalej sa stotožnili s návr-
hom mestskej rady, aby 
boli akceptované požia-
davky všetkých komisií, 
v ktorých bol príslušný 
materiál prerokovaný, t. j., 
aby vedenie mesta rokova-
lo so všetkými vlastníkmi 
športovej haly o predaji 
ako celku a o možnosti 
zníženia ceny po predlože-
ní kolaudačného rozhod-
nutia, analýze súčasných 
mesačných nákladov na 
prevádzku objektu, projek-
tovej dokumentácie zo 
strany vlastníkov nehnu-
teľností a súčastného stavu 
tohto majetku, ako aj jeho 
technického stavu (static-
ký posudok).

V prijatom uznesení sa 
ďalej ukladá, aby vedenie 
mesta rokovalo s tým, že 
nevyhnutnou požiadav-
kou pre ďalšie rokovanie 
o nadobudnutí majetku je 
majetkovoprávne vy-
sporiadanie so všetkými 
vlastníkmi. Vedenie mesta 
má ďalej v spolupráci so 
Správou športových zaria-
dení mesta Martin vypra-
covať plán využiteľnosti 
s nákladmi na ďalšiu pre-
vádzku, zabezpečiť predlo-
ženie zámeru využitia tejto 
nehnuteľnosti do budúcna 
a zabezpečiť predloženie 
predpokladaných investič-
ných nákladov a udržateľ-
nosti. Za takto formulova-
né uznesenie zdvihlo ruku 
22 poslancov, 1 bol proti. 
Hneď na to zaznel aj po-
tlesk z radov hádzanárov, 
ktorí v rokovacej sále celú 
diskusiu k tejto problema-
tike sledovali.

(KP)

Športová hala bola postavená v sedem-
desiatych rokoch 20. storočia.
Foto: Roman Kopka

Športová hala na Podháji 
je na predaj, radnica zváži 
jej kúpu aj s pozemkami
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Martin môže získať viac 
ako milión eur z Fondu na 
podporu športu, príslušnú 
žiadosť už mestské zastupi-
teľstvo schválilo. Poslanci 
vyčlenili aj peniaze na spo-
lufinancovanie projektu.
 

Ešte pred šiestimi rokmi bola 
veľkou martinskou témou 
zanedbaná športová infraš-
truktúra. Poukazovali na ňu 
najmä legendy martinského 
športu, ale aj vtedajší aktívni 
športovci či tréneri. V sú-
časnosti je situácia iná. Na 
Pltníkoch za ten čas vyrástol 
športový areál nielen s fut-
balovým ihriskom, ale aj 
s pumptrackovou dráhou 
a skateparkom. Atléti sa 
dočkali atletického štadióna, 
hokejisti spolu s krasokor-
čuliarmi novej tréningovej 
hokejovej haly. Na hlavnom 
zimnom štadióne sa zrenovo-
vali šatne a sociálne zariade-
nia.

Státisíce eur z Fondu na 
podporu športu
Pri viacerých projektoch 
mestu výrazne pomohli aj 
dotácie z Fondu na podporu 
športu. Státisíce eur smero-
vali do novej hokejovej haly, 
ale aj do budovy s potrebným 
zázemím pre futbalistov a na 
vybudovanie prístupovej 
cesty k Pltníkom. Vlani Fond 
na podporu športu podporil 
aj výstavbu tribúny s prísluš-
ným zázemím na atletickom 
štadióne pod Slimákom.

A ide sa ďalej. Z iniciatívy 
vedenia mesta Martin projek-
tové oddelenie v spolupráci so 
Správou športových zariadení 
mesta Martin na mimoriad-

nom februárovom zasadnutí 
mestského zastupiteľstva pri-
šlo s návrhom na predloženie 
žiadosti o poskytnutie prí-
spevku z Fondu na podporu 
športu. Správna rada fondu 
totiž ešte koncom minulé-
ho roka v rámci programu 
„Výstavba, rekonštrukcia 
a modernizácia športovej 
infraštruktúry“ vyhlásila 
novú výzvu na predkladanie 
projektov.

Takmer stopercentná zhoda
Ako oprávnený žiadateľ sa do 
výzvy zapojí aj mesto Mar-
tin, a to s projektom rekon-
štrukcie a stavebných úprav 
strešného plášťa na hlavnom 
zimnom štadióne na Podháji.

„Podobne, ako aj pri iných 
projektoch, tak aj pri tomto 
vedenie mesta okamžite za-
reagovalo na vypísanú výzvu, 
čo svedčí o systémovej práci 
vedenia. Ak budeme s pro-
jektom úspešní, tak nielenže 
zveľadíme majetok mesta, ale 

skvalitníme aj podmienky pre 
ďalší rozvoj hokeja a kraso-
korčuľovania. Navyše, zimný 
štadión je často otvorený aj 
pre širšiu verejnosť, ktorá 
športuje rekreačne. Sme radi, 
že tento projekt dostal aj od 

poslancov mestského zastupi-
teľstva zelenú," povedal Adam 
Žilák, viceprimátor mesta 
Martin.

Diskusia poslancov k tejto 
otázke síce trvala pomerne 
dlho, objavili sa rôzne názory 

Športoviská v meste: 
Na rade je rekonštrukcia 
strechy na zimnom štadióne

Andrej Rodák:  Pre mňa 
je podstatné, že na zimný 
štadión chodia ľudia. Či už 
sú to fanúšikovia, diváci, 
rodičia s deťmi, samozrej-
me, hráči či tréneri. Keď 
prídete na zápas, tak za tie 
dve-tri hodiny stretnete 
toľko známych, ako inde 
nie ani za pol roka. To je 
miesto, kde sa ľudia stretá-
vajú a je našou povinnos-
ťou dbať o ich bezpečnosť. 
Určite treba využívať všet-
ky možnosti na čerpanie 

mimorozpočtových zdrojov, 
ale nedá sa vždy len na to spo-
liehať. Mali by sme v rozpočte 
vytvoriť rezervu na takéto 
alebo podobné rekonštrukcie 
a postupne ju každoročne 
navyšovať. Lebo ak by sme vo 
výzve neboli úspešní, tak tú 
strechu aj tak treba opraviť 
a potom prídu otázky, či na to 
budeme mať peniaze a odkiaľ 
ich zoberieme.

Lucia Hrivnák Klocová: 
Keď je tu akákoľvek výzva 

alebo možnosť z mimoroz-
počtových zdrojov opraviť 
nejaké športovisko, tak by 
sme do toho určite mali ísť 
a nie rozoberať túto tému dve 
hodiny.  Každý šport si zaslúži 
mať lepšie podmienky, a to 
bez ohľadu na to, či je medzi 
ľuďmi populárny viac alebo 
menej. 

Športoviská v Martine sa 
dlhodobo zanedbávali, ale za 
posledných päť-šesť rokov sa 
urobil veľký kus roboty a v nej 
treba ďalej pokračovať.

ČO POVEDALI POSLANCI
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STRUČNE Z MARTINA

i pripomienky, ale čo je pod-
statné, v konečnom dôsledku 
sa našla zhoda a zastupiteľ-
stvo tento návrh jasne podpo-
rilo. Z 23 prítomných poslan-
cov bolo za 22 a len jeden bol 
proti.

Koľko môžeme získať 
a koľko treba dať
Finančný príspevok z fondu 
sa poskytuje v maximálnej 
výške 70 % oprávnených 
výdavkov z rozpočtu projek-
tu, pričom maximálna výška 
príspevku pre jeden projekt je 
limitovaná sumou 1‚1 milióna 
eur.

Komplexná výmena strechy 
na zimnom štadióne, ktorá je 
v havarijnom stave, si vyžiada 
investíciu vo výške viac ako 
1‚5 milióna eur. Požadovaná 
výška príspevku spolufi-
nancovania je vo výške 30 % 
oprávnených výdavkov t. j. 
452 370,53 eura a mesto si 
pomôže s peniazmi z úveru, 
ktorý si zobralo ešte vlani na 
rôzne projekty.

Hodnota požadovaného 
príspevku z Fondu na pod-
poru športu je vo výške 70 % 
oprávnených výdavkov t. j. 
1 055 531‚22 eura. 

Výsledok, či bol martinský 
projekt úspešný alebo nie, sa 
dozvieme koncom mája. Ak 
bude mesto úspešné, tak musí 
pridelené financie vyčerpať 
do konca roku 2026.

Roman Kopka

Tomáš Zanovit: Pripomeňme 
si, že do roku 1989 sa o šport 
a športoviská starala Telový-
chovná jednota ZŤS Martin 
s domovskou fabrikou, ktorá 
ho aj financovala. 

Po zmene politických a spo-
ločenských pomerov, keď sa 
TJ rozpadla, bolo chybou, že 
sa športoviská nedostali do 
vlastníctva mesta, ale prevzali 
si ich kluby, ktoré, ako čas ne-
skôr ukázal, nemali peniaze 
na ich údržbu a ďalší rozvoj. 
Kým inde sa pod správou mes-

ta športová infraštruktúra 
zveľaďovala, v našom chát-
rala. Až v ostatnom období, 
za posledných 5–6 rokov, sa 
situácia zmenila a aj vďaka 
spolufinancovaniu so štátom 
či ďalšími partnermi mesto 
vybudovalo viaceré nové 
športoviská. Vždy podporím 
každú investíciu, ktorá je 
spolufinancovaná či už so 
štátom alebo VÚC. A takúto 
možnosť teraz máme aj pri 
zimnom štadióne a treba ju 
využiť.

Zimný štadión v Martine na Podháji by 
potreboval komplexnú obnovu. V hava-
rijnom stave je najmä strecha, jej oprava 
je nutná aj z hľadiska bezpečnosti. 
Foto: FB MHA Martin Zomrel Anton Görög. 

V utorok 27. februára sa naj-
bližší príbuzní a martinská 
verejnosť navždy rozlúčili 
s Antonom Görögom, fut-
balistom, trénerom a najmä 
dobrým človekom, ktorý 
nás 22. februára vo veku 67 
rokov nečakane opustil. 
Rodák zo Zemianskych 
Kostolian pôsobil v Marti-
ne od roku 1971, keď sa stal 
hráčom dorastu Strojární 
Martin. Vo svojej hráčskej 
a neskôr trénerskej kariére 
pôsobil najmä v turčian-
skych kluboch, ako tréner 
viedol ZŤS Martin, Fomat 
Martin, Dražkovce, Vrútky, 
Trebostovo, Turčiansku 
Štiavničku, Valču, Belú-Du-
lice, Príbovce, Turčianske 
Teplice a Bystričku. Vša-
de oceňovali nielen jeho 
odbornosť, ale aj ľudskosť. 
V januári tohto roku mu 
bolo udelené ocenenie 
Turčianskeho futbalového 
zväzu Trénerská osobnosť 
Turca. Česť jeho pamiatke.

Prestížne ocenenie pre 
martinskú samosprávu. 
Mesto Martin má najlepšiu 
webovú stránku spomedzi 
76 miest a mestských častí, 
ktoré sa v roku 2023 prihlá-
sili do prestížnej súťaže Zla-
týerb.sk. Martinská samo-
správa a jej webová stránka 
www.martin.sk získala 
1. cenu v hlavnej kategórii 
a stala sa tak držiteľkou 
hlavnej ceny súťaže Gran-
dPrix SK-NIC ako stránka 
s najvyšším hodnotením 
vo všetkých kategóriách. 
Súťaž spoločne vyhlasuje 
Európsky inštitút, eSloven-
sko, Únia miest Slovenska, 
Združenie informatikov 
samospráv Slovenska, Únia 
nevidiacich a slabozrakých 
Slovenska a SK8.

Nová hlavná hygienička 
je z Martina. Minister-
ka zdravotníctva Zuzana 

Dolinková vymenovala do 
funkcie hlavnej hygienič-
ky SR Tatianu Červeňovú, 
poslankyňu mesta Martin 
a aj ŽSK, ktorá od 15. feb-
ruára vedie Úrad verejného 
zdravotníctva Slovenskej 
republiky (ÚVZ SR). Na po-
zícii vystriedala Ján Mikasa. 
„Do vedenia prichádza nový 
impulz, nielen po odbornej, 
ale aj po manažérskej strán-
ke. Túto zmenu sme dlhšie 
zvažovali. Vzhľadom na to, 
že na Slovensku je iba pár 
kvalifikovaných odborníkov 
v oblasti verejného zdra-
votníctva, výber nového 
hlavného hygienika nebol 
jednoduchý. O tom, že ide 
skutočne o profesionálnu 
výmenu svedčí aj fakt, že 
sám doterajší hlavný hy-
gienik Mikas ocenil kvalifi-
kačné znalosti a prax svojej 
nástupníčky,“ povedala 
Zuzana Dolinková.

Štart obľúbenej olympi-
ády. V piatok 16. februára 
odštartoval 20. ročník 
Martinskej celoročnej olym-
piády rekreačných športov-
cov. Prvou disciplínou je 
kolkárska súťaž, na ktorej 
sa zúčastnilo 476 pretekárov 
a pretekárok v rôznych ve-
kových kategóriách. Ďalší-
mi športovými disciplínami 
sú bežecké preteky (20. 4.), 
cyklistické preteky (8. 6.), 
korčuliarske preteky (7. 9.) 
a poslednou disciplínou sú 
plavecké preteky (23. 10.)

Zložili vojenskú prísahu. 
Na Námestí SNP v Martine 
sa po dlhom čase a pred 
zrakmi stoviek ľudí usku-
točnila v piatok 1. marca 
vojenská prísaha. Zložilo 
ju viac ako 200 nových 
pro fesionálnych vojakov 
a vojačiek, ktorí v Základni 
výcviku a mobilizačného 
doplňovania v Martine 
absolvovali sedemtýždňový 
výcvik.  (KP)
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Od posypového materiálu 
sa strojmi čistia martin-
ské komunikácie, začalo 
sa aj so zberom lístia a aj 
s plošnou očistou mesta. 
Pri bytových a rodinných 
domoch budú pristavené 
i veľkokapacitné kontajne-
ry. Všetko prebieha podľa 
časových harmonogra-
mov.
 

Koncom februára sa v na-
šom meste začalo so strojo-
vou očistou komunikácií. 
Znamená to, že cesty a chod-
níky sa čistia od posypového 
materiálu, ktorý bol použitý 
pri zimnej údržbe, do ďal-
ších nečistôt.

Ako prvá prišla na rad 
mestská časť Martin-stred, 
nasledujú Ľadoveň (8.–14. 
3.), Jahodníky (15.–19. 3), 
lokalita Odtoky a Tomčany 
(20.–22. 3). V Priekope sa 
so strojovou očistou začne 
koncom marca a potrvá do 
začiatku apríla (25. 3.–4. 
4.). Firma Brantner Farma, 
ktorá očistu vykonáva, sa 
potom s mechanizmami pre-
sunie na Sever (5. 4–10. 4.), 
následne do Košút (10.–12. 
4), Záturčia (15.–18. 4.) a na 
Podháj (19. 4.–22. 4). Strojo-
vá očista bude ukončená na 
Stráňach (22. 4.–3. 5.).

Zo skúseností z predchá-
dzajúcich rokov vyplýva, 
že je potrebná aj súčinnosť 
obyvateľov jednotlivých 

mestských častí. V daných 
termínoch je dôležité uvoľniť 
parkovacie miesta, pretože 
zaparkované vozidlá bránia 
vo vykonaní komplexnej 
očisty. Oznamy s konkrétny-
mi dátumami očisty nájdu 
Martinčania na svojich 
bytových domoch.

Od posledného februáro-
vého pondelka sa začalo aj so 
zberom lístia, ktorý potrvá 
až do konca apríla. V centre 
mesta to bolo od 26. 2. do 6. 
3, v mestskej časti Ľadoveň-
-Jahodníky-Tomčany sa 
lístie zbiera od 7. do 15. 3, 
Priekopa príde na rad v ter-
míne od 18.–25. marca. Po-
tom sa pokračuje na Severe 
(26. 3.–8. 4.), v Košútoch (9. 
4.–15. 4.), v Záturčí (16. 4.–22. 
4.) a zber lístia v meste bude 
ukončený v mestskej časti 
Podháj-Stráne a to v termíne 
od 23. 4 do. 30. 4.

Popri strojovej očiste 
a zbere lístia bude prebiehať 
aj plošná očista, ktorá je 
zameraná na zber odpad-
kov a nečistôt na verejných 
priestranstvách mesta 
Martin.

V rámci jarnej očisty budú 
od 11. marca na obvyklých 
miestach v mestských čas-
tiach umiestnené aj veľkoka-
pacitné kontajnery. Časový 
harmonogram je zverejnený 
na webovej stránke mesta 
Martin (www.martin.sk) 
v časti "Aktuality".

Roman Kopka

Už na konci zimy sa v meste
začalo s jarným upratovaním

MESTO MARTIN
obsadzuje pracovné miesta

- vedúci investičného oddelenia
- referent stavebného úradu
  (pozícia vhodná aj pre absolventov)
- vedúci oddelenia právnych služieb
- právnik
- referent životného prostredia 
  pre údržbu zelene

Podrobné informácie aj na:

www.martin.sk/volne-miesta   
https://www.facebook.com/martinoficialnastranka 
https://www.linkedin.com/company/martinoficial-
nastranka 

Kontakt: Ing. Katarína Pacnerová, tel.: 0905 735 336, 
e-mail: pacnerova@martin.sk 

R24-03-01



11MARTINSKÉ NOVINYSpravodajstvo

Nie je to dobrá vizitka. Ani 
sídliska, ani ľudí, ktorí na 
takomto sídlisku bývajú. 
Ak niečo také vidíme, ten 
neporiadok a preplnené 
kontajnery na papier, 
máme tendenciu hľadať 
východisko v niekom (nie-
čom) inom.
 

Servis spojený s bývaním 
a službami, ktoré sú s ním 
spojené, vždy súvisí s peniaz-
mi. 

V súvislosti s odpadom si 
ľudia platia iba poplatky za 
odvoz a likvidáciu komunál-
neho a drobného stavebného 
odpadu. 

Pokiaľ ide o separovaný 
odpad, tam je to zložitejšie. 
A konkrétne papier? Počet 
kontajnerov na zber odpado-
vého papiera určujú organi-
zácie zodpovednosti výrobcov 
(OZV) podľa počtu obyvateľov 
v danej lokalite.
Je možné zvýšiť počty 
kontajnerov?
Pani Júlia Hudáková zo 
Záturčia nám poslala súbor 

fotografií, ktoré zmapovali 
stojiská kontajnerov na síd-
lisku. „Vynikajú“ medzi nimi 
kontajnery na papier. 
Sú preplnené, prekypujú na-
skladanými krabicami a pa-
piermi a papierový odpad sa 
váľa aj okolo nich. Pýta sa, či 
by nebolo možné zvýšiť počet 
kontajnerov, aby neporiadok 
zmizol.

Možno si poviete, že je to 
najľahšie riešenie. No vzhľa-
dom na spomínané limity, 
žiaľ, nie je. Ale riešenie sa 
núka a je oveľa jednoduchšie 
a nestojí ani peniaze, iba tro-
chu námahy pri odhadzovaní 
papierového odpadu. Jedna 
škatuľa od spotrebiča zaberie 
priestor polovice objemu 
kontajnera. Ak je takých-
to škatúľ viac, čo sa môže 
ľahko stať, do kontajnera ani 
nevojdú, ľudia ich nechajú 
pri ňom. Pritom by stačilo 
poskladať kartón do seba, 
niekoľkonásobne zmenšiť 
jeho objem a problém je 
vyriešený. Pár minút a trocha 
námahy…

Situáciu zlepšia 
polopodzemné kontajnery
V podstate to isté radí aj 
mestský úrad, na ktorý sa 
pani Hudáková obrátila so 
sťažnosťou, aby riešil nepo-
riadok okolo kontajnerov. 

„Doplňovanie košov na 
separovaný odpad v Martine 
momentálne nie je možné. 
Riešime opačnú situáciu, 
kontajnerov máme viac, 
ako nám stanovujú limity 
OZV. Vývoz separovaného 
odpadu je v zmysle platných 
štandardov zberu raz týžden-
ne, v Záturčí je to streda,“ 
odpovedal nám Miroslav 
Hamar, referent pre komuni-
káciu, médiá a vzťahy s verej-
nosťou.

Neporiadok okolo smet-
ných nádob je vizitkou 
občanov, stačí sa pozrieť na 
priloženú fotografiu. Mesto 
momentálne nemá možnosť 
kontajnery doplňovať. Situá-
cia sa môže zlepšiť postup-
ným budovaním polopod-
zemných kontajnerov, ktoré 
má mesto v pláne.

Viera Legerská

MČ MARTIN-ZÁTURČIE:

Kontajnerov na papier viac 
nebude, ich počet už teraz 
prekračuje limity

Foto: archív J. Hudákovej

Priemyslovka sa sťa-
hovať nebude. Zastupi-
teľstvo ŽSK rozhodlo, že 
martinská priemyslovka 
sa sťahovať nebude. Emo-
tívnu diskusiu ukončili 
poslanci rozhodnutím 
zachovať existujúci stav. 
Schválený nebol ani 
pozmeňujúci a doplňu-
júci návrh, aby v prípade 
presťahovania SOŠ tech-
nickej Martin bol vypra-
covaný projekt technolo-
gického kampusu v areáli 
Spojenej školy v Martine. 
Zachovanie školy na 
Hostihore podporila aj 
petícia, ktorá obsahovala 
9 057 podporných podpi-
sov.

Kamarát bude mať 65 
rokov.  Oslavy jubilea 
sa začali 28. februára 
a vyvrcholia 19. apríla 
slávnostnou akadémiu 
aj s odovzdaním ocenení 
deťom, ktoré vynikajú-
co vo svojej záujmovej 
oblasti reprezentovali 
Martin. Obidva dátumy 
budú rámcovať množstvo 
súťaží a podujatí pre deti, 
ktoré centrum pripravuje 
na pripomenutie si výro-
čia svojho vzniku.

V Martine je Centrum 
robotickej chirurgie. 
V stredu 6. marca v Uni-
verzitnej nemocnici 
Martin (UNM) oficiálne 
otvorili Centrum robo-
tickej chirurgie. Robo-
tický systém Da Vinci Xi 
môže nemocnica pou-
žívať vďaka spolupráci 
s Jesseniovou lekárskou 
fakultou UK v Martine, 
ktorá ho získala z euro-
fondov.  V UNM majú na 
prácu s robotom aktuálne 
vyškolených sedem tímov 
z piatich rôznych odbor-
ností. Nedávno k nim 
pribudli aj hrudníkoví 
chirurgovia.  (KP, VL)

STRUČNE Z MARTINA
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Zápis na plnenie povinnej 
školskej dochádzky v základ-
nej škole v zriaďovateľskej 
pôsobnosti mesta Martin sa 
bude konať v čase od 3. do 
5. apríla 2024 a osobnou prí-
tomnosťou dieťaťa na zápise.

Riaditeľ základnej školy 
po dohode so zriaďovateľom 
zverejní s termínom zápisu 
podmienky prijímania detí 
na základné vzdelávanie 
v základnej škole spolu s pri-
hláškou na verejne dostup-
nom mieste alebo webovom 
sídle základnej školy.

Povinná školská dochádzka 
začína začiatkom školského 

Informácie k zápisu prváčika do školy 
na školský rok 2024/2025

roka, ktorý nasleduje po 
dni, keď dieťa dovŕši šiesty 
rok veku a dosiahne školskú 
spôsobilosť.

Zákonný zástupca dieťaťa, 
je povinný prihlásiť svoje 
dieťa na plnenie povinnej 
školskej dochádzky v základ-
nej škole v školskom obvode, 
v ktorom má trvalý pobyt, 
ak pre neho zákonný zástup-
ca nevyberie inú základnú 
školu.

Základná škola začína 
konanie vo veci zápisu na zá-
klade prihlášky na vzdeláva-
nie v základnej škole vyplne-
nej zákonným zástupcom.

Čo obsahuje prihláška 
dieťaťa na vzdelávanie 
v základnej škole
a) osobné údaje o dieťati 
v rozsahu: meno, priezvisko 
a rodné priezvisko, dátum 
a miesto narodenia, adresa 
trvalého pobytu alebo adresa 
miesta, kde sa dieťa obvykle 
zdržiava, ak sa nezdržiava 
na adrese trvalého pobytu, 
rodné číslo, štátna prísluš-
nosť, národnosť. Je potrebné 
priniesť rodný list k nahliad-
nutiu a kontrole údajov,

b) osobné údaje o zákon-
ných zástupcoch dieťaťa 
v rozsahu: titul, meno 
a priezvisko, rodné priezvis-
ko, adresa bydliska a druh 
pobytu, kontakt na účely 
komunikácie. Pre overenie 
údajov je potrebný občiansky 
preukaz.

Zákonný zástupca dieťaťa 
so špeciálnymi výchovno-
-vzdelávacími potrebami 
spolu s prihláškou predkladá 
aj písomné vyjadrenie za-
riadenia poradenstva a pre-
vencie, vydané na základe 
diagnostického vyšetrenia 
dieťaťa.

Podanie prihlášky
- papierovou formou: Ak 
zákonný zástupca nemá 
možnosť so základnou školou 
komunikovať elektronicky, 
môže si vyzdvihnúť a vyplniť 
prihlášku v listinnej podobe 
priamo pri zápise alebo si ju 
stiahnuť z webového sídla 
základnej školy a predvyplniť 
pred zápisom,

- prostredníctvom elek-
tronického formulára: Ak 
zákonný zástupca podáva 
prihlášku elektronicky, vyge-
neruje prihlášku zo školské-
ho informačného systému, 
ktorý škola používa (napr. 

Edupage).

Rozhodnutie o prijatí
O prijatí na základné vzde-
lávanie do základnej školy 
rozhodne riaditeľ základnej 
školy do 15. júna 2024 a spolu 
s rozhodnutím o prijatí archi-
vuje aj prihlášku.

Rozhodnutie o prijatí sa do-
ručí obom zákonným zástup-
com dieťaťa. Ak sa dohodnú 
zákonní zástupcovia, roz-
hodnutie možno doručiť len 
jednému z nich po predložení 
písomného vyhlásenia.

Ak dieťa nedosiahne škol-
skú spôsobilosť, riaditeľ 
MŠ rozhodne o pokračovaní 
povinného predprimárneho 
vzdelávania po predložení:

a) písomného súhlasu prís-
lušného zariadenia poraden-
stva a prevencie,

b) písomného súhlasu 
všeobecného lekára pre deti 
a dorast

c) informovaného súhlasu 
rodiča.

Podpisy zákonných 
zástupcov
Podľa § 144 a školského zá-
kona účinného od 1. januára 
2022 sa na podaniach týkajú-
cich sa výchovy a vzdeláva-
nia, v ktorých sa rozhoduje 
v správnom konaní, teda aj 
na žiadosti, vyžaduje podpis 
oboch zákonných zástupcov 
dieťaťa.

Podpis oboch zákonných 
zástupcov dieťaťa sa 
nevyžaduje, ak:
- jednému z rodičov bol ob-
medzený, pozastavený výkon 
rodičovských práv alebo 
jeden z rodičov bol pozbavený 
výkonu rodičovských práv 
a povinností vo veciach vý-
chovy a vzdelávania dieťaťa, 

R24-03-02
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Škôlkari z Ľadovne na otvorenej hodi-
ne v ZŠ na Ulici Nade Hejnej v Jahod-

níkoch.
Foto: Andrea Liptaiová

alebo ak spôsobilosť jedného 
z rodičov na právne úkony 
bola obmedzená (túto sku-
točnosť je možné preukázať 
napríklad neoverenou kópiou 
rozhodnutia súdu),

- jeden z rodičov nie je 
schopný zo zdravotných 
dôvodov podpísať sa (túto 
skutočnosť je možné preuká-
zať napríklad potvrdením od 
všeobecného lekára zákon-
ného zástupcu, ktorý nie je 
schopný sa podpísať),

- alebo vec neznesie odklad, 
zadováženie súhlasu druhé-
ho rodiča je spojené s ťažko 
prekonateľnou prekážkou a je 
to v najlepšom záujme dieťaťa 
(spôsob preukázania uvede-
nej skutočnosti ani doklad, 
ktorým sa táto skutočnosť 
preukazuje, školský zákon ne-
ustanovuje, túto skutočnosť 
je možné preukázať napríklad 
písomným vyhlásením).

Na prihláške postačuje 
podpis len jedného zákon-
ného zástupcu, ak sa zákon-
ní zástupcovia dohodli, že 
prihlášku podpisuje iba jeden 
zákonný zástupca, a ak o tejto 
skutočnosti doručia riaditeľo-

vi školy písomné vyhlásenie, 
ktoré poskytne škola.  
(RED)

NÁZOV ZÁKLADNEJ ŠKOLY

TERMÍN KONANIA 
ZÁPISU DO 1. ROČNÍKA 
NA ŠKOLSKÝ ROK 
2024/2025

MIESTO OSOBNÉHO 
PODANIA ŽIADOSTI

ZŠ, Jozefa Kronera 25 3. – 4. apríl 2024, 14. – 18. h  1. A, 3. B, 4. A

ZŠ, Nade Hejnej 4 4. – 5. apríl 2024, 14. – 18. h pavilón I. stupňa

ZŠ , P. Mudroňa 3 3. – 4. apríl 2024, 14. – 17.30 h 1. poschodie, č. dv. 33

ZŠ Alexandra Dubčeka, 
Družstevná 11

3. – 4. apríl 2024,  14. – 18. h Budova 1. stupňa ZŠ, 1. poschodie

ZŠ, A. Stodolu 60 3. – 4. apríl 2024, 14. – 18. h kancelária riaditeľky školy

ZŠ s MŠ, Hurbanova 27 3. – 4. apríl 2024, 14. – 18. h prízemie školy – informácie pri vstupe

ZŠ s MŠ, J. V. Dolinského 2 3. – 4. apríl 2024, 14. – 18. h
prízemie základnej školy – učebne č. 
53 - 55

ZŠ s MŠ, Podhájska 10A 3. – 4. apríl 2024, 14. – 18. h budova 1. stupňa ZŠ s MŠ

ZŠ s MŠ, Priehradná 11 3. – 4. apríl 2024, 14. – 18. h budova 1. stupňa ZŠ
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ZÁKLADNÁ ŠKOLA 
S MATERSKOU ŠKOLOU

PODHÁJSKA

Ako treba postupovať sa
dozviete na stránke školy

pozýva budúcich prváčikov a ich rodičov na

ZÁPIS DO 1. ROČNÍKA
PRE ŠKOLSKÝ ROK 2024/2025

Prečo si vybrať práve
našu školu?

skúsení pedagogickí zamestnanci
individuálny prístup k žiakom
kvalitné vzdelávanie modernými
metódami
zaujímavá výchovná činnosť v ŠKD
školský špeciálny pedagóg, školský
psychológ
korčuľovanie na ľade  v 1. a 2. ročníku
hokejová prípravka v 4. ročníku
športové hokejové triedy v 5. - 9.
ročníku

Chcete vedieť o našej
škole viac?

www.zspodhajska.sk

facebook: Základná škola s

materskou školou Podhájska,

Martin

tel. č.: 043/4230016

krizova@zspodhajska.sk

Stačí keď naskenujete QR kód

3. - 4. APRÍLA 2024
 OD 14:00 DO 18:00

R24-03-05

R24-03-06
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Výbor mestskej časti Košúty 
tento rok masívne podporí 
starostlivosť o sídliskové 
predzáhradky 100-eurový-
mi poukážkami na nákup 
kvetov a zelene v miestnom 
záhradníctve. Registrácia 
a podrobnejšie informácie 
sú dostupné na adrese www.
krajsiekosuty.sk
 

Výbor mestskej časti Košúty 
(ďalej VMČ) pripravil poďako-
vanie všetkým, ktorí svojpo-
mocne skrášľujú naše sídlisko. 
Jar odštartuje spustením pro-
jektu Krajšie Košúty. Ako pre-
zrádza samotný názov, cieľom 
projektu je mať v Košútoch čo 
najviac predzáhradiek, ktoré 
sídlisko nielen skrášľujú, ale 
pomáhajú znižovať negatívne 
dopady klimatickej zmeny. 
Prínosom tejto aktivity je 

aj podpora dobrovoľníctva, 
prepájanie rôznych komunít 
a zvyšovanie povedomia 
a záujmu o spoločný verejný 
priestor.

Príjemca poukážky musí 
spĺňať dve podmienky. Prvou 
je, že predzáhradku pri svojej 
bytovke už spravoval v roku 
2023 alebo 2022. Druhou 
podmienkou je, že v roku 
2024 sa bude o predzáhradku 
starať v súlade s “Manuálom 
predzáhradiek pri bytových 
domoch”, ktorý vypracoval 
Útvar hlavného architekta 
mesta Martin.

Ako vyplýva zo spomína-
ného manuálu, poukážku 
bude možné použiť na nákup 
rastlín, osív a pomôcok na 
zabezpečenie udržiavanej 
trávy, výsadbu nízkych drevín 
(cieľová výška rastu 1‚5 m), 
kvetinových záhonov, zmie-

šaných záhonov, kompostu, 
mulčovacej kôry alebo drve-
nej štiepky. VMČ chce pomôcť 
aj pri zavlažovaní, každý 
príjemca poukážky dostane aj 
10-litrovú krhlu.

Po splnení týchto dvoch 
podmienok chce VMČ zabez-
pečiť podobnú pomoc aj v na-
sledujúcich rokoch tak, aby 

všetci, ktorí sa svojpomocne 
o predzáhradky starajú, boli 
takýmto spôsobom motivova-
ní pokračovať a počet predzá-
hradiek v Košútoch z roka na 
rok rástol.

V spolupráci so Základnou 
školou Hurbanova ponúkame 
aj manuálnu pomoc. Starší 
žiaci z Hurbanky po dohode 
so správcom predzáhradky 
pomôžu pri rôznych fázach 
starostlivosti o predzáhradky, 
od rýľovania, okopávania, 
výsadby či zavlažovania. 
Takéto prepájanie rôznoro-
dých komunít môže pomôcť 
hlavne seniorom, ktorí sa 
svojpomocne o predzáhradky 
starajú.

VMČ pripravuje aj súťaž, 
v ktorej najkrajšie predzá-
hradky získajú ďalší zaujíma-
vý finančný bonus.

(JP)

Hviezdoslavov park je 
jednou z dominánt centra 
mesta a takto ho vníma aj 
výbor mestskej časti Martin-
-Stred. Preto si tohto roku 
naplánoval investície do 
jeho úpravy.
 

Najväčším motívom pre 
tento plán je obľúbenosť tohto 
priestoru zo strany verejnosti 
a zámer poslancov smerovať 
do jeho areálu viac kultúrnych 
a spoločenských podujatí. Ak 
sa má ale naplniť, treba zlepšiť 
jeho servis a zatraktívniť jeho 
podobu.

„Keďže výbor mestskej časti 
má k dispozícii vo vlastnom 
rozpočte niekoľko desiatok 
tisíc eur, ktoré sme neminuli 
v minulých rokoch, ich presun 
do tohtoročného rozpočtu 
nám umožňuje o investícii cel-
kom reálne nielen uvažovať, 

Hviezdoslavov park,
plán je vynoviť ho

MČ MARTIN-STRED: ale ju aj zrealizovať,“ hovorí 
Juraj Stahl, predseda výboru 
mestskej časti Martin-Stred.

Nepôjde o zásahy do zele-
ne, ale o doplnenie výbavy 
parku a opravu jeho súčastí. 
„Chceli by sme dať opraviť 
lampy, lavičky, hracie prvky, 
ale aj skelet fontány, ktorá má 
polámané obklady,“ dodáva 
s tým, že výbor sa mieni spojiť 
s firmou, ktorá fontánu kedysi 
stavala a požiadajú ju o kon-
zultáciu k oprave.

Na Sociálny podnik mesta 
Martin bude smerovať po-
žiadavka na vyčíslenie ceny 
opravy a dokúpenie mobiliá-
ru. „Mienime tiež požiadať so-
ciálny podnik, aby sa ujal tejto 
zákazky, ak bude mať voľnú 
kapacitu,“ pokračuje J. Stahl.

Opravy v parku by sa mali 
udiať už túto jar, aby sa počas 
leta a skorej jesene mohol 
vynovený park stať nielen 
miestom pre oddych Martin-
čanov, ale aj podujatí, ktoré 
obohatia kultúrny život mesta.
 (VL)

MČ MARTIN-KOŠÚTY: Mestská časť podporí starostlivosť o predzáhradky, 
skrášľujú sídlisko a znižujú dopady klimatickej zmeny

Hviezdoslavov park budú renovovať. 
V pláne sú lampy, lavičky a aj niektoré 
hracie prvky. Foto: Viera Legerská

Foto: archív GŠ
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O pár týždňov to bude rok, 
čo sa do Centra sociálnych 
služieb na Podháji v Martine 
nasťahovali prví prijímate-
lia tejto celoročnej pobyto-
vej starostlivosti. Ako sa im 
v ňom žije a čo všetko bolo 
treba zariadiť, aby fungova-
lo čo najlepšie?
 

Najprv pár slov k štatisti-
ke. Prví prijímatelia prišli 
do centra v apríli minulého 
roku. Má 40 lôžok, ktoré sú 
na šestnástich dvojlôžkových 
a ôsmich jednolôžkových 
izbách. Postupne sa zaplnilo 
na stopercentnú kapacitu. 
Najstarší obyvateľ centra má 
96 rokov, najmladší 67. Medzi 
prijímateľmi tejto celoročnej 
pobytovej starostlivosti je 29 
žien a 11 mužov.

Najťažšie bolo vybrať 
personál
„V týždňoch tesne pred otvore-
ním centra a na začiatku jeho 
prevádzky sme zariaďovali 

množstvo povinností, ktoré 
súviseli s naplnením zákon-
ných a hygienických štandar-
dov pre prevádzku zariadenia 
tohto typu. Zvládlo sa to. Sna-
žili sme sa, aby sme pripravili 
čo najlepšie podmienky pre 
prijímateľov a sociálne služ-
by,“ spomína na štart centra 
jeho riaditeľ Michal Migát.

Podčiarkne, že najťažšie 
bolo vybrať personál. „Chceli 
sme mať kvalitné ošetrovateľ-
ské, opatrovateľské a sociálne 
sestry, lebo to je alfa a omega 
zariadenia nášho typu. Trh 
v týchto profesiách je dosť 
rozkývaný, som rád, že sme 
to zvládli a pracovné miesta 
máme takmer na sto percent 
naplnené a odbornú povin-
nosť spĺňame,“ dodal.

Pokoj, pohoda, oddych, 
liečba
Do centra sme prišli krátko po 
raňajkách. Všade čisto, voňa-
vo, vyvetrané, vyupratované, 
na izbách pohoda, tiché rozho-
vory. Niektorí z klientov poze-

rali v spoločenskej miestnosti 
seriál, iní si čítali na izbách 
alebo dali prednosť súkromiu 
pri sledovaní televízie. Niekto-
rí absolvovali procedúry, radili 
sa s vedúcou sestrou o liekoch, 
terapiách, ďalší sa chystali na 
vychádzku po areáli, polievali 
kvety v interiéri a štvoricu žien 
sme našli pri stole, kde balili 
ozdoby z cesta do balíčkov.

„Je to finále našej viacden-
nej sociálnej terapie,“ hovorí 
referentka sociálnej práce Ve-
ronika Grzáková. „Jeden deň 
sme pripravovali cesto a vykra-
jovali ozdoby. Keď sa vysušilo, 
ozdoby sme vymaľovali a dnes 
ich skladáme do balíčkov, aby 
sme mali suveníry pre návšte-
vy.“

„Baví nás to, prejde nám čas 
a robíme aj niečo užitočné,“ 
povedala nám pani Jarmila, 
ktorá je v centre od jeho začiat-
ku. „Či mi je smutno? Nepopie-
ram, trochu. Muža už nemám, 
radi sme chodili do spoločnos-
ti, do seniorských klubov, do 
záhrady. Teraz mi to chýba, ale 
pravda je, že už nevládzem toľ-
ko, koľko kedysi a potrebujem 
starostlivosť. A tá je tu naozaj 
výborná,“ pochválila. A pridali 
sa aj ostatné ženy – Eleonóra, 
Marta a Jožka, ktorým balenie 
ozdôb išlo šikovne od ruky. 
O chvíľu boli hotové a tešili sa, 
že si pôjdu zahrať karty.

Čistejšie ako v špičkovom 
hoteli
Pani Martu sme zastihli na 
lôžku pri oxygenoterapii. Na 
otázku, ako sa má, zdvihla 
prst hore a usmiala sa. „Dobre 
sa mám, všetko je v poriadku, 
starajú sa o nás, nemôžem sa 
sťažovať,“ povedala pomedzi 
hlboké nádychy a výdychy. 
Pán Milan vo vedľajšej izbe 
pridal skúsenosť. „Dvadsať 
rokov som robil v strojárňach 
a dvakrát som bol v Sýrii. Uby-
tovali nás v najlepšom hoteli 
v Damašku a poviem vám, že 
u nás je čistejšie na izbách, 
chodbách a vôbec v areáli, ako 
bolo tam,“ spomenul si.

„Čistota je základ. Kto k nám 
vstúpi – či už návštevy alebo 
hoci aj kontroly, už na prahu 
má dobrý pocit, na tom stavia-
me spokojnosť prijímateľov 
sociálnej služby. Dôležitý je aj 
ďalší servis – jedlo, prostredie, 
program, ale aj zdravotná 
starostlivosť,“ pripomenul 
Michal Migát.

Dobrý ošetrovateľský 
a opatrovateľský tím je 
základ
Vedúca sestra Daniela Petejová 
to potvrdzuje. Tiež sa pristaví 
pri začiatkoch nábehu centra. 
„Trvalo nám chvíľu, kým sme 
vytvorili dobrý opatrovateľský 
a ošetrovateľský tím. S ťažkos-
ťami, ale podarilo sa. Kompli-
kovala to vtedajšia situácia. 
Sestrám štát núkal stabilizač-
ný príspevok, mnohé, ktoré 
mali záujem o prácu u nás, 
dali prednosť pôvodnému 
zamestnávateľovi,“ vysvetľuje 
s tým, že aj teraz si vypomá-
hajú praktickými sestrami, 
ktoré si ešte naďalej zvyšujú 
vzdelanie.

No to nebolo všetko. Pri 
nábehu museli sestry spoznať 
aj potreby prijímateľov – ako 
a čím sa liečia, či potrebujú 
a ako často lekárov – špecia-
listov, museli nastaviť režim 
starostlivosti o nich, organi-

Takmer rok po otvorení: 
Ako sa žije v mestskom 
Centre sociálnych 
služieb na Podháji

Centrum sociálnych služieb na Podháji 
si za krátky čas vybudovalo dobrú po-
vesť, o jeho služby je medzi Martinčanmi 
záujem. Foto: archív MN



19MARTINSKÉ NOVINYSpravodajstvo

zovať sprievod na návštevy 
špecializovaných ambulan-
cií v meste, ak to z rôznych 
dôvodov nemôže zabezpečiť 
rodina. V prípade potreby 
vedia zmanažovať aj návštevu 
špecialistu v centre. „K nám 
do zariadenia chodí raz týž-
denne iba všeobecná lekárka,“ 
opisuje D. Petejová.

Ľahšie prípady ochorení 
zvládnu aj sami
Dodáva, že lekárke vždy 
pripravia zoznam klientov, 
ktorí potrebujú konzultácie, 
aby vizita prebehla k spokoj-
nosti všetkých. Ľahšie prípady 
ochorení zvládnu aj sami. 
Rovnako, ako aj zabezpečova-
nie liekov, pomôcok a iného 
materiálno-technického vyba-
venia súvisiaceho so zdravím 
klientov zariadenia.

„Pomohlo by nám, keby 
v zariadení pracoval fyziotera-
peut, máme vytvorené dobré 
podmienky pre jeho prácu. 
Vieme, že jeho služby by boli 
na osoh klientom. Niektorí si 
sami fyzioterapeutov platia, 
chodia za nimi k nám a prog-
res naozaj vidieť. No na inze-
ráty, ktorými hľadáme kolegu 
s touto odbornosťou, je nulová 
odozva,“ uzatvára D. Petejová.

Veľa plánov, ale aj veľa 
naplnených očakávaní
Sociálna terapia zato v centre 
funguje nad očakávanie. Nie 
je povinná, ale klientom dobre 
vypĺňa voľný čas a ešte sa aj 

niečo naučia.
„Spolu s kolegyňou Terkou 

Hrubou máme veľa plánov 
a darí sa ich postupne dostávať 
do života,“ vracia sa k téme 
voľnočasových aktivít Ve-
ronika Grzáková. Päť rokov 
pracovala v teréne s Rómami 
a bezdomovcami, vlani sa 
rozhodla pre zmenu a senio-
rov. „Naučili ma trpezlivosti, 
postupnej ceste k spokojnosti 
a vzájomnej dôvere, a myslím 
si, že sme ju našli,“ konštatuje.

Vymenúva, čo všetko sa 
stihlo v rámci sociálnej terapie 
zorganizovať. Do centra prišla 
Folklórna skupina Hradisko 
z Vrútok, deti zo zoskupenia 
Fénix s programom, mali 
kanisterapiu, pri krásnom 
slove sa stretli so spisovateľom 
Jankom Cígerom a poetkou 
Darinou Hudecovou. Na Du-
šičky pripravili pietnu spo-
mienku na zosnulých, počas 
ktorej zapálili sviečky a pri-
pomenuli si ich. V kaplnke sú 
bohoslužby a v stíšení sa tam 
dá pobudnúť aj hocikedy počas 
dňa. Najviac radosti robia náv-
števy malých detí z mestských 
jasličiek, klientom pripomenú 
ich vnúčatá a pravnúčatá.

Naším cieľom je radosť zo 
života
„Naším cieľom je vytiahnuť 
ich z izieb, rozpohybovať, vy-
tvoriť im priestor na spoločné 
trávenie času a radosť zo živo-
ta,“ pripomína V. Grzáková.

Na Štedrý deň si urobili spo-

ločný neskorý obed s bohatým 
výberom jedla, aby ulaho-
dili tradičným zvykom vari 
každého klienta. Tí dostali 
aj darčeky z kampane Koľko 
lásky sa zmestí do krabice od 
topánok.

„Samozrejme, že bolo aj 
trochu smútku, ale aj to patrí 
k životu. No na Silvestra sme si 
spolu aj zatancovali a aj fašian-
gy sme mali veselé,“ spomína 
referentka sociálnej práce.

Dodáva, že v tom čase mali 
zakázané návštevy, lebo 
hrozila chrípková epidémia. 
„Tak sme sa my, zamestnanci, 
obliekli do masiek, zavolali 
sme harmonikára a roztanco-
vali sme celé centrum.“

V pláne je komunitná 
záhrada
Tešia sa už na jar. Majú v pláne 
založiť komunitnú záhradu, 
klienti v nej budú pestovať ze-
leninu, bylinky, altánok využi-
jú na čítanie, karty, spoločen-
ské hry, posedenie pri kávičke 
či čaji. Areál sa im osvedčil. 
Seniori si vyložili kvetináče 
na podokenice, ozvláštnili si 
aj sami prostredie a viacerí 
sa pustili do ľahkého záhrad-
kárčenia. Vlani k nim prišli 
s ukážkami kynológovia, ha-
siči, priestor vonku vedia teda 
využiť nielen na prechádzku 
a súkromie na lavičkách.

„Verím, že raz budeme mať 
auto a budeme môcť voziť se-
niorov do divadla, na festivaly, 
rôzne kultúrne podujatia, 

aby nežili iba za plotom. Ale 
nedá sa všetko naraz,“ nádeja 
sa V. Grzáková s tým, že čo 
môžu a aj robia teraz, sú rôzne 
prednášky venované prevencii 
z hľadiska bezpečnosti.

Chváli spoluprácu s mest-
skou políciou. Tamojšia 
preventistka Jana Húsko-
vá rozprávala o dopravnej 
bezpečnosti a plánuje ďalšiu 
tému – čo robiť, ak ich na 
prechádzke prekvapí pes bez 
vôdzky. Samozrejmosťou je 
kaderníčka, pedikérka, ktoré 
prichádzajú do centra.

Dôležité sú rozhovory 
s príbuznými klientov
Pre riaditeľa centra M. Mi-
gáta sú dôležité aj rozhovory 
s príbuznými prijímateľov 
sociálnych služieb. Do centra 
môžu prísť na požiadanie aj 
v netypických časoch. „Vie-
me, že dnes je život veľmi 
zložitý a mnohokrát sa nedajú 
dodržať návštevné hodiny. Ale 
väčšinou sa s nimi rozprávam, 
keď prídu počas víkendu. Ve-
dia mi sprostredkovať priania 
svojich príbuzných a ak sa to 
dá, vyriešime ich,“ hovorí. „Už 
sme vo fáze, keď to, čo bolo 
povinné, sme vyriešili, a mô-
žeme prostredie i pobyt v cen-
tre vylepšovať,“ pokračuje.

Záujem oň neustupuje. 
„V meste by sa ujalo aj päť 
takých zariadení ako je naše,“ 
hovorí. „Sme obsadení, no 
vieme, že ľudí, ktorí spĺňajú 
podmienky na umiestnenie, 
pribúda. K základným patrí 
vek nad 65 rokov a záujemca 
musí mať vydané rozhodnutie 
o odkázanosti na pomoc inej 
fyzickej osoby. Máme senio-
rov štvrtej až šiestej kategórie 
odkázanosti a sú medzi nimi 
aj ležiaci s vyššími nárokmi 
na starostlivosť. Každému 
z našich klientov sa snažíme 
vytvoriť také prostredie, aby 
jeseň života strávil zmyslupl-
ne a v príjemnom prostredí,“ 
uzatvára Michal Migát s tým, 
že s pomocou vedenia mesta 
pripravujú v centre vybudova-
nie denného stacionára. Má sa 
to udiať ešte tento rok.

 Viera Legerská

Pani Jarmila, Jozefa, Eleonóra a Marta pri balení darčekov v rámci sociálnej terapie. 
V pozadí referentka sociálnej práce Veronika Grzáková. Foto: Viera Legerská

Počas vlaňajšieho októbra prišlo do 
centra viacero umeleckých kolektívov. 
Medzi nimi aj Fénix, zoskupenie, ktoré 
združuje deti z detských domovov.  
Foto: archív CSS
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Kino Moskva: Kung Fu Panda 
4 (15.–18. 3.), Sladký život (15.–16. 
3.), Duna. Časť druhá (15.–16. 3.), 
Fantasy (17.–18. 3.), Filmový klub 
KM: Iron Claw (17. 3.), Filmový 
klub KM: Prišla v noci (18.3.), 
Ella a Čierny jaguár (21.–25. 3.), 
Baghead (21.–25. 3.), Počatie 
(21.–24. 3.), Gump: Sme dvojka 
(28.–31. 3.), Godzilla a Kong: 
Nová ríša (28.–31. 3.), Manželia 
Stodolovci (28.–30. 3.), Monthy 
Python: Život Briana (31. 3.).
Slovenské komorné divadlo: 
Divadelník (15. 3.), Hráči (16. 3.), 
Fóbie (19. 3.), Sen noci svätoján-
skej (20. 3.), Zem pamätá (21. 3.), 
Traja veteráni (22. 3.), Dobrý 
ročník – hosť: Divadlo J. G. Ta-
jovského Zvolen (22. 3.), Bačova 
žena (23. 3.), Zem pamätá (26. 3.), 
Doma – všade – dobre – najlepšie 
(27. 3.), Divadelník (28. 3.).
Jozef Mužila: Možnosti. Nová 
výstava v Turčianskej galérii, 
ktorá je autorským konceptom 
možností, vzťahov a súvislostí 
v tvorbe. Potrvá do 15. mája.
Turčianske divadelné dni. 
Uskutočnia sa 15.–16. marca v KD 
Belá-Dulice. Ide o postupovú 
súťaž neprofesionálnych divadiel 
mladých FEDIM a dospelých 
Belopotockého Mikuláš 2024.
The Best od Expedičná ka-
mera – Tibet a Himaláje. Výber 
filmov venovaných cestovaniu 
a cestovateľom v Bare Museum 
21. marca od 18. h.
Výtvarné spektrum 2024. 
Výstava najlepších súťažných 
prác regionálneho kola bude 
sprístupnená 25. marca. Potrvá 
do 28. apríla.
 Podujatia pre deti. V kinotéke 
Sommelier bude Neúctivý princ 
(17. 3. o 15.30 h) a Tri prasiatka 
(31. 3. o 15.30 h).
Billy Barman / Galéria dušev-
ného zdravia / Support: The 
Curly Simon. Hudobné zoskupe-
nie spolu s hosťom predstaví svoj 
piaty štúdiový album. V Bare 
Museum 29. marca o 20. h.
Lenka Filipová. Koncert spe-
váčky si nenechajte ujsť 9. apríla. 
Uskutoční sa v kine Moskva o 18. 
h.  (VL)

KULTÚRNE MENU

Nedávne 10. výročie zápisu 
prvku Terchovská muzika 
do Reprezentatívneho zo-
znamu nehmotného kul-
túrneho dedičstva ľudstva 
UNESCO ponúklo príležitosť 
pripomenúť aj martinský, 
respektíve turčiansky roz-
mer tohto najprestížnejšie-
ho svetového ocenenia.
 

Ako uvádza znalec témy Peter 
Cabadaj, rodák z Terchovej: 
„…do Martina a turčianskych 
dedín prichádzali od 50. rokov 
minulého storočia desiatky ro-
dákov z kraja Jánošíka. Našli 
si tu živobytie, založili rodiny 
a zapustili korene. Medzi 
novousadlíkmi nechýbali ani 
príslušníci terchovských mu-
zikantských rodov, tí pokračo-
vali v rozvíjaní ľudovej kultú-
ry rodiska (Struhárňanskovci, 
Hanuliakovci, Rybárovci, 
Nogovci, Rechtoríkovci). Aj 
v Martine vznikla terchovská 
muzika v klasickom inštru-
mentálnom zložení, hrajúca 
a spievajúca zväčša pôvodný 
repertoár.“

Začiatkom roka 1954 bolo za 
prispenia niekoľkých Ter-

chovčanov založené pri ZK 
Stalinovec v Martine tanečné 
zoskupenie Jánošík, neskôr 
premenované na Folklórny 
súbor Turiec (1957). Činorodý 
terchovský rodák Ján Meško 
viedol v strojárskom učilišti 
súbor Fatran, ktorý sa po 
Spartakiáde 1965 s Turcom 
zlúčil. Vtedy (1965–1975) pô-
sobila pri FS Turiec zásluhou 
Jána Meška kvalitná terchov-
ská muzika s chýrnym prední-
kom Vincentom Rybárom.

Hanuliakovci z Martina
Nezastupiteľnú rolu zohral 
hudobník Vincent Hanuliak 
(1934–2013), ktorý žil v Marti-
ne od roku 1959. Hlboký vzťah 
k tradíciám rodného kraja 
preniesol i na svoje deti a vnu-
kov. Vytvorili známu rodinnú 
Terchovskú muziku Hanulia-
kovcov, pôsobiacu v rámci FS 
Turiec (1975–2007). V tomto 
zoskupení sa vystriedalo 
niekoľko hudobníkov – zväčša 
členov famílie.

Roky účinkovali Hanulia-
kovci na rôznych podujatiach 
doma i v zahraničí, koopero-
vali s rozhlasom a televíziou, 
vydali cédečko. Nemohli 

chýbať ani pri vzniku Tur-
čianskych slávností folklóru, 
v rámci ktorých od roku 
1984 pravidelne vystupovali 
v programových celkoch z ná-
zvom Novoturčania.

Reprezentatívna kniha
Pri príležitosti desiateho 
jubilea zápisu prvku Ter-
chovská muzika do UNESCO 
vyšla koncom minulého roka 
monografia, ktorá sumarizuje 
historický vývin, súvislosti 
a dôvody celosvetového uzna-
nia ľudovej hudobnej kultúry 
Terchovej. Autorom knižného 
diela je predseda Rady národ-
nej kultúry v Martine Peter 
Cabadaj, pod grafickú úpravu 
a dizajn publikácie sa podpísal 
martinský výtvarník Ján No-
vosedliak. Na uvedení knihy, 
ktoré sa spolu s prezentáciou 
poštovej známky uskutočnilo 
v decembri v Terchovej, účin-
kovali aj terchovskí muzikanti 
z Martina, Turian, Valče 
a Turčianskeho Petra. Istotne 
nie náhodou bol v minulosti 
región Turca miestom tretie-
ho najväčšieho výskytu prvku 
Terchovská muzika na svete!

Ivana Poláková

Terchovská muzika Hanuliakovcov 
z Martina (2002). 

Zdroj fotografie: kniha Terchovská 
muzika

Svetové ocenenie má aj 
silnú martinskú pečať
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Devätnásty ročník diva-
delného festivalu Dotyky 
a spojenia uzavrie od 24. do 
29. júna tohtoročnú divadel-
nú sezónu.
 

Festival, ktorý zmení Martin 
na hlavné divadelné mesto 
Slovenska, sa vo svojom 
programe opiera o tradičnú 

ponuku. Jej hlavným pilie-
rom je poskytnúť priestor 
na prehliadku najnovšej 
tvorby profesionálnych 
divadiel v hlavnom progra-
me a programe pre mladé 
publikum, ale aj pre diskusiu 
o divadle.

Dotyky a spojenia sa 
postupne od svojho vzniku 
v roku 2005 stali jedným 

z najvýznamnejších divadel-
ných festivalov na Slovensku 
a podľa jeho programovej ria-
diteľky Moniky Michnovej sa 
v každom svojom ročníku stal 
dôstojnou bodkou za uplynu-
lou sezónou, vrátane podá-
vania správy o tom, v akom 
stave slovenské divadlo je.

Aj preto je ambíciou dra-
maturgov festivalu podchytiť 
najvýraznejšie trendy, ale aj 
problémy divadla na Sloven-
sku. „Vybrané inscenácie 

JEDNOU VETOU

Kniha Turca 2023. Čita-
telia môžu odovzdať svoj 
hlas v populárnej ankete do 
13. apríla, hlasovať možno 
vypísaním hlasovacieho 
lístka v Turčianskej knižnici 
alebo online na jej webovej 
stránke.

Workshop grafity a maľ-
ba. Uskutoční sa ako súčasť 
regionálneho kola Výtvarné 
spektrum 2024 v Turčian-
skom kultúrnom stredisku 
22. marca o 15. h.

Biela barlička. Ide o pro-
jekt, ktorý sa podarilo zreali-
zovať v Turčianskej knižnici, 
je zameraný na zlepšenie 
orientácie v jej priestoroch 
a na skvalitnenie získavania 
informácií nielen pre zrako-

vo znevýhodnené skupiny, 
ale aj pre skupiny používate-
ľov s vývinovými poruchami 
učenia a seniorov.

Ivona Žirková: Dvoj-
portrét 2003. Toto dielo si 
môžete pozrieť počas celého 
marca v Turčianskej galérii, 
výtarníčka ním vytvorila 
príbeh ženy, ktorá je mladá aj 

starnúca, usmiata i plačúca, 
milovaná i ponižovaná; toto 
dielo pre návštevníkov galé-
rie vybrala Alžbeta Martinic-
ká zo SNK.

O zlatú guľôčku. V regio-
nálnej súťaži a prehliadke 
hudobného folklóru detí 
si najlepšie počínali Ľudo-
vá hudba DFS Turiec pod 
vedením Pavla Dvorana, 
cimbalistka Adela Mihali-
ková, Dievčenská spevácka 
skupina Lúčik pod vedením 
Gabriely Očkajovej a spevák 
Filip Skoršepa.

Život ako dar Yaman 
el Cielo. V Turčianskom 
kultúrnom stredisku pokrs-
tili knihu Martina Hroteka, 
ktorá je potvrdením lásky jej 

autora k cestovaniu,  
sponávaniu samého seba, 
joge či behu.

Dotazník SNK. Slovenská 
národná knižnica sa obracia 
na návštevníkov s pros-
bou o vyplnenie dotazníka 
zameraného na prieskum 
spokojnosti, ktorý obsahuje 
14 otázok, na stránke knižni-
ce na ne treba odpovedať do 
31. mája.

A(R)(U)tizmus. Ide o vý-
stavu, ktorá vznikla v spolu-
práci TKS a Spoločnosti na 
pomoc osobám s autizmom 
Turiec a predstavuje práce 
detí a dospievajúcich s au-
tizmom, je inštalovaná do 
4. apríla v TKS. 
 (VL)

majú obyčajne výnimočné 
postavenie v celosloven-
skom kontexte, ale úlohou 
dramaturgov je upozorniť aj 
na umelecké počiny, ktoré 
presiahli rámec rutinnej 
tvorby jednotlivých divadiel,“ 
povedala M. Michnová.

Festivalový sprievodný 
program prinesie produkcie 
regionálnych divadelníkov, 
pouličné divadlo pre deti 
spojené s tvorivými dielňami, 
performancie, site specific 
projekty či koncerty a tieto 
prezentácie prenesú festiva-
lovú atmosféru do verejných 
priestorov mesta.

Hlavným organizátorom 
festivalu Dotyky a spojenia je 
Slovenské komorné divadlo 
Martin, väčšina festivalového 
programu sa uskutoční v jeho 
priestoroch.  (VL)

Ivona Žirková: Dvojportrét, 2003, Olej 
na konopnom plátne. Foto: archív TG

Festival je druhým dôležitým medzní-
kom v tohtoročnej sezóne SKD. Prvým 
boli oslavy 80. výročia trvania profe-
sionálnej scény v Martine. Divadlo si ho 
pripomenulo veľkolepým programom, 
ktorého výber sa stane aj repertoárovým 
číslom. Na snímke zľava herci Barbora 
Palčíková, Tomáš Grega, Alena Pajtinková 
a Lucia Jašková počas prierezu úspešnými 
divadelnými predstaveniami v histórii 
súboru. Foto: Braňo Konečný

Posledný júnový týždeň
bude mesto patriť divadlu
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Známi slovenskí alpinisti 
Jozef Krištoffy z Martina 
a Ondrej Húserka z Tren-
čína sa nedávno vrátili 
z Argentíny, kde na ich ho-
rolezeckom konte pribudli 
ďalšie zaujímavé prelezy. 
Nebola to ich prvá cesta 
do Patagónie, čo je dobrý dô-
vod na rozhovor. Ich špor-
tové úspechy bilancujeme 
s Jozefom Krištoffym.
 

Prečo Argentína, prečo 
neustále návraty do tejto 
krajiny?
V tomto roku sme boli s On-
drom v argentínskej Patagónii 
spolu už po štvrtý raz. Pohy-
bovali sme sa v jej centrálnej, 
teda strednej časti, v oblasti 
Fitz Roy a Cerro Torre. Nejde 
nám o výškové horolezectvo, 
ale o lezenie obťažných stien. 
A táto oblasť má naozaj dobré 
renomé, prvovýstupy v ta-
mojších kolmých žulových 
stenách, ktoré majú dĺžku od 
400 až do 1 300 m, sú v odbor-
nej horolezeckej komunite 
rešpektované a aj preto sa 

tam každý rok stretáva špička 
svetových alpinistov.

Aj slovenských?
Aj. Stalo sa nám, že sme sa 
tam v istom čase vo výcho-
diskovej dedinke El Chaltén 
stretli dvanásti Slováci. Pre 
našinca je Patagónia výhodná 
destinácia, lebo počas zimy 
je jednou z mála, kde sa dá 
dobre liezť, je tam leto, dlhé 
dni, relatívne dobrá teplota. 
Výhodou je aj pomerne nízka 
nadmorská výška, netreba 
riešiť aklimatizáciu, ktorá 
inde predlžuje pobyt, čo je pre 
nás, pracujúcich ľudí, ktorí si 
nemôžu zobrať voľno hocike-
dy a na hocijako dlho, dobrý 
bonus.

Potvrdilo sa to aj v tomto 
roku?
Nie celkom. Z dlhodobých 
štatistík síce vychádzala opti-
mistická predpoveď počasia, 
no nepotvrdilo sa to. A všet-
kých nás to zaskočilo. Periódy 
dobrého počasia boli krátke 
a v stenách bolo veľa ľadu 
a snehu, a to aj v takých, ktoré 

sa bežne lezú ako letné cesty. 
Z niektorých sme sa museli 
dokonca aj vrátiť, pretože boli 
neleziteľné, čistenie škár od 
ľadu by zabralo toľko času, že 
prelez 1 200-metrovej steny by 
bol nereálny.

Aké ciele mala vaša 
tohtoročná expedícia do 
Patagónie?
Bolo ich niekoľko, ale museli 
sme aj improvizovať a využí-
vať periódy vhodného poča-
sia, aby nás v stene nezastihol 
nečas. Dážď a sneh sa tam 
vydržať dá, lebo viete v nevy-
hnutnom prípade zlaniť dole. 
Avšak tamojší silný vietor je 
životunebezpečný a aj miestne 
možnosti horskej záchrany 
nie sú to, na čo sme zvyknu-
tí u nás. Veľmi dôležité pre 
nás bolo, že sa nám podarilo 
vyliezť na Aguja Poincenot 
(3 002 m), ktorý je jedným 
z najpozoruhodnejších kop-
cov v oblasti masívu Fitz Roya, 
a zároveň druhým najvyšším 
štítom. Bolo to veľké zadosťu-
činenie, lebo o túto horu sme 
sa už raz pokúšali.

Kedy to bolo?
Bolo to v roku 2019, no vtedy 
sme s Ondrom museli asi 200 
metrov pod vrcholom výstup 
vzdať pre rýchly zvrat počasia 
a extrémne silný vietor. Boli 

sme radi, že sme to prežili, 
lebo zostup stenou nám v leja-
ku a orkáne trval deväť hodín. 
Tentoraz išlo o veľmi krásne 
škárové lezenie hneď v úvode 
našej expedície v kvalitnej 
žule s Fitz Royom za chrbtom, 
na ktorý sme následne taktiež 
mali v pláne vyliezť.

Podarilo sa?
Nie. Túto najvyššiu horu ma-
sívu Fitz Roy s rovnomenným 
názvom sa nám zdolať nepo-
darilo. Dôvod? Opäť počasie, 
ktoré v Patagónii znamená 
polovicu lezeckého úspechu. 
Vo východnej stene Fitz Roya 
(3 375 m) sme natrafili na 
vyľadnené škáry, vybojovali 
sme osem dĺžok v 1 250 m dl-
hej ceste El Corazon a museli 
sme to otočiť. Na túto stenu si 
budeme musieť ešte počkať. 
Chceli sme ju pre krátku pe-
riódu dobrého počasia zvlád-
nuť ultrarýchlo, teda za dva 
dni a jednu noc. V prvý sme 
plánovali nastúpiť do cesty už 
na svitaní, liezť deň, noc a ešte 
pol dňa, a potom zlaniť dole 
tak, aby sme podvečer boli 
na nástupe, keď malo začať 
pršať a mal zosilnieť vietor. 
Od plánu sme museli upustiť. 
Ale berieme to pozitívne. So 
stenou sme sa dobre zozná-
mili, vieme, do čoho pôjdeme 
nabudúce.

Platí to aj o pokuse vyliezť na 
vrchol St. Exupery?
Mala to byť súčasť tohtoročnej 
expedície, no prvovýstup na 
vrchol St. Exupery (2 558 m), 
ktorý sa tiež nachádza v masí-
ve Fitz Roy, sme nedokončili 
nielen pre nepriaznivé poča-
sie, ale aj pre obťažné úseky 
cesty na vrchol, na ktorých 
nám chýbal špeciálny istiaci 
materiál. Nevedeli sme, že ho 
budeme potrebovať, čo sa pri 
prvovýstupoch stáva. Človek 
nevie, čo ho cestou na vrchol 
čaká. Ten úsek sa dal obísť, ale 
my si zakladáme na tom, že 
keď máme urobiť novú cestu, 

Jozef Krištoffy: 
Patagónia je môj 
druhý lezecký domov

Alpinisti Jozef Krištoffy (v popredí) so 
svojím lezeckým parťákom Ondrom Hú-
serkom, v pozadí majestátne Cerro Torre 
Foto: archív JK
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ČO HOVORÍ 
ŠTATISTIKA

MHA Martin v sezóne 
2023/2024: 21 zápasov, 11 
víťazstiev, skóre: 87:85, 34 
bodov

Úspešnosť streľby: 11‚10 %

Úspešnosť 
brankárov: 88‚43 %

Produktivita: 1. F. Simon – 
24 bodov (9+15), 2. 
A. Jurášek – 23 bodov (8+15), 
3. K. Stročka – 16 bodov 
(8+8).

Najviac gólov:  
1. R. Kalnický – 10 gólov, 
2. F. Simon – 9 gólov, 3. 
K. Stročka a A. Jurášek – 8 
gólov.

Najviac asistencií:  
1. F. Simon a A. Jurášek – 15 
asistencií.

tak nech je to poriadne, bez 
zľahčovania. Máme to napo-
zerané, zakreslené, nabudúce 
sa na to pripravíme a verím, že 
budeme úspešní.

Ako v roku 2022, keď ste 
urobili prvovýstup na 
vrchol Aguja Desmochada?
Napríklad. Tento prvovýstup 
je už dokonca zakreslený aj 
v novom sprievodcovi, ktorý 
sa tam pravidelne dopĺňa. 
Vyliezli sme dovtedy neprele-
zenou líniou ako prví na svete. 
Nazvali sme ju Pain and Gain 
a poriadne nás potrápila, lebo 
fúkal silný vietor, stretli sme 
sa s ľadom i snehom. Pata-
gónia je naším magnetom, 
vraciame sa do nej pravidelne 
a s každou expedíciou nám 
pripravuje nové plány do 
budúcna. No úspech sa okrem 
počasia v Patagónii vždy odví-
ja aj od trochy šťastia. Tú sme 
napríklad mali aj v roku 2019, 
keď sa nám podarilo poko-
riť aj obávaný vrchol Cerro 
Torre (3 128 m), ktorý mal 
aj prívlastok – nezdolateľný. 
Extrémne náročný bol nielen 
výstup, ale aj zostup. Skalná 
ihla patrí medzi najväčšie 
horolezecké výzvy na svete 
a my sme jej vrchol dosiahli 
náročnou trasou South east 
ridge ako prví Slováci.

Čo budúcnosť? Ukazuje sa, 
že máte rozrobené veci, 
ktoré v Patagónii hodláte 
dokončiť.

Áno. Okrem toho, čo som už 
spomenul, máme s Ondrom 
vyhliadnuté aj iné ciele v masí-
ve Cerro Torre, no na ne treba 
päť-šesť dní dobrého počasia, 
čo sme tohto roku ani nemali. 
Patagónia je vždy o voľbe mož-
ného a treba na mieste vedieť 
operatívne prispôsobovať tak-
tiku a stratégiu, prípadne aj 
výber cieľa podľa toho, ako sa 
vyvíja počasie a v akom stave 
sú steny, ktoré chceme zliezť.

Ako hodnotíte mesiac 
strávený v tomto roku 
v Patagónii?
Horolezectvu sa venujem dve 
tretiny môjho života, v horách 
sa cítim ako doma a Patagónia 
je môj druhý lezecký domov. 
Nie je to vždy o tom, že si treba 
odfajknúť nejaký ďalší ko-
pec, ale aj o pobyte v horách, 
o relaxe, o vyčistení si hlavy 
od hektického pracovného 
prostredia, o trávení času 
s príjemnými ľuďmi. A to ma 
tiež napĺňa spokojnosťou. Vrá-
tili sme sa v poriadku, vyliezli 
sme pre nás na nový vrchol, 
máme rozrobené ďalšie cesty, 
môžeme tam opäť ísť, keď 
budeme zdraví. Všetko, čo sme 
v Patagónii spoznali v tomto 
roku, využijeme pri opätov-
nej návšteve. A že bude, v to 
verím. Nechala nám výzvy, na 
ktoré treba odpovedať.

Viera Legerská

Jozef Krištoffy v skalnej stene. 
Skalnaté ihly Patagónie sú veľkou 

lezeckou výzvou. Foto: archív JK

Hokejisti sa so sezónou
rozlúčili už vo štvrťfinále

Seniorské mužstvo MHA 
Martin v premiérovej 
sezóne obsadilo v druhej 
lige 5. miesto.
 

 
Martinčania skončili hneď 
v úvodnom kole play off, 
súper z Bardejova bol nad 
ich súčasné sily a zrejme 
aj možnosti. Zverencom 
trénera Andreja Novotného 
sa proti celku z východné-
ho Slovenska nedarilo už 
v nadstavbovej časti a re-
cept ako ho zdolať, nenašli 
ani v troch zápasoch play 
off.

Štvrťfinálovú sériu začali 
naši chlapci na ľade súpe-
ra a najprv mu podľahli 
v pomere 4:2 a 3:1 a potom 
aj doma v Martine, keď 
víťazne naladení hostia, 
ktorých veľkou oporou 
bol brankár Šimko, pred 
takmer tisíckou divákov 
vyhrali vysoko 10:2.

V kabíne martinských 
hokejistov zavládol po 
nevydarenej sérii smútok 
i sklamanie, ale treba špor-
tovo priznať, že Bardejov 
bol v tejto sérii lepší a do 
semifinále postúpil zaslú-
žene.

My si musíme pripome-
núť a zdôrazniť, že druž-
stvo mužov vznikalo až 
na konci leta a začiatkom 
jesene ako reakcia na krok 
HK Martin, ktorý v júni 
predal prvoligovú licenciu 
do Prešova a ukončil svoju 
činnosť. Martinský hokej 
tak pre mnohých šokujúco 
prišiel nielen o I. ligu, ale aj 
o seniorské mužstvo.

Hlavnou motiváciou 
hráčov, ktorí boli pri zrode 
premiérového družstva 
mužov MHA Martin, bolo 
zachovanie mužského 
hokeja v Martine. Napriek 
krátkosti času sa na Podhá-

ji vytvorila dobrá partia, 
ktorá držala spolu v dob-
rom aj v zlom, čo ocenili 
i diváci, ktorí vo veľkom 
počte chodili aj na II. ligu. 
Chalani hrali popri svojich 
pracovných povinnos-
tiach, trénovali vo svojom 
voľnom čase, za čo si určite 
zaslúžia poďakovanie.

Jasné, všetci sme si želali 
postup do prvej ligy, ale to 
nebolo cieľom tejto sezóny. 
Na takéto ambície treba 
mať pokoj na prácu, čas 
na budovanie hráčskeho 
kádra a aj poriadny mešec 
peňazí, lebo aj II. liga, ak 
v nej chcete uspieť, si to 
vyžaduje.

Podstatné bolo začať, 
preklenúť krízové obdobie 
a posunúť sa ďalej. To sa 
podarilo a teraz si treba za-
definovať ako ďalej. Držíme 
palce. Roman Kopka
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Fomat aj s nováčikmi v zo-
stave začal jarnú časť III. 
ligy Západ dobre, v úvod-
ných dvoch zápasoch získal 
štyri body. Najprv doma 
zdolal Nové Mesto nad 
Váhom 1:0 a oplatil mu tak 
prehru z jesene. Potom re-
mizoval 2:2 v Podkoniciach.
 

V domácom súboji boli 
Martinčania favoritmi, no 
hostia, ktorí počas zimnej 
prestávky výrazne obmenili 
káder a zmenili aj trénera, 

držali najmä v prvom polčase 
s našimi chlapcami krok. Po 
zmene strán už Fomat na ih-
risku herne vyčnieval, dostal 
súpera pod tlak a v 82. min sa 
dočkal vytúženého gólu, keď 
sa presne k žrdi trafil strieda-
júci Patrik Cíger. Na ihrisku 
bol v tom čase len tri minúty.

„Už v príprave som sa dostá-
val do šancí, no nie a nie mi 
to tam padnúť. O to viac som 
rád, že sa tak stalo v prvom 
ostrom zápase," netajila spo-
kojnosť nová posila z Bystrič-
ky.

A práve Patrik Cíger otvoril 
skóre duelu aj v Podkoniciach 
a to už v 4. min po rohovom 
kope. Keď o dve minúty 
pridal druhý presný zásah 
T. Ďungel, ktorý si najprv 
vylepšil streleckú pozíciu 
a potom poslal loptu k tyči, 
zdalo sa, že smerujeme k ví-
ťazstvu. Domáci sa ale otriasli 
a po štandardných situáciách 
ešte do prestávky vyrovnali. 
Martinčanov mrzel najmä 
druhý gól, ktorý inkasovali 
v nadstavenom čase prvého 
polčasu. V tom druhom sa už 
na výsledku nič nezmenilo.

Tréner a manažér tímu 
Andrej Romančík by bod 
pred zápasom vraj bral, po 
ňom mu bolo ľúto, že jeho 
mužstvo stratilo dvojgólové 
vedenie. Každopádne, Fomat 
nedovolil Podkoniciam, aby 
sa k nemu priblížili, aj vďaka 
remíze si pred nimi vo vyrov-
nanej tabuľke udržal päťbo-
dový náskok.

Martin je po 17. kole na 
5. mieste so ziskom 29 bodov.

Najbližšie hrá Fomat dva-
krát doma, v sobotu 16. marca 
o 14.30 h privíta na Pltní-
koch RSC Hamsik Academy 
Banská Bystrica a potom 
o ďalší týždeň 23. marca o 15. 
h Malacky.

Roman Kopka

Hádzanári 
sa ešte môžu 
zachrániť
Boje v základnej časti 
skončili, Martin v nej s 3 
bodmi obsadil 11. prieč-
ku. Naši pokračujú v sku-
pine o 9.–11. miesto.
 

V poslednom stretnutí 
základnej časti extraligy 
v hádzanej privítali Mar-
tinčania na domácej palu-
bovke obhajcu majstrov-
ského titulu z Považskej 
Bystrice. Favorit, ktorý 
pôjde do play off z druhej 
pozície, neponechal nič 
na náhodu a od začiatku 
zápasu jasne dával najavo, 
že si prišiel do Turca po 
povinné dva body. Hos-
tia po celý čas viedli a už 
do prestávky si vytvorili 
osemgólový náskok, ktorý 
ešte v druhom dejstve 
zvýraznili. Naši chlapci 
nakoniec prehrali 26:39, 
ale napriek oslabenej 
zostave, z ktorej vypad-
li viaceré opory, podali 
bojovný výkon a hanbu si 
rozhodne neurobili.

Martinčania v súťaži 
ešte nekončia, naopak, 
stále majú nádej udržať sa 
v najvyššej súťaži, čakajú 
ich totiž súboje v skupine 
o 9.–11. miesto. Ich výho-
dou je aj to, že sa do tejto 
časti neprenášajú výsled-
ky zo základnej časti, ale 
tímom sa udelila bonifiká-
cia. Hlohovec začne nad-
stavbu s 3 bodmi, Modra 
s 2 bodmi a Turčania 
s jedným bodom. Súperi 
sa medzi sebou stretnú 
každý s každým dvakrát, 
raz doma a raz vonku, pri-
čom mužstvo po skončení 
nadstavby umiestnené 
na 9. mieste sa v extralige 
automaticky zachráni, 
10. celok bude hrať baráž 
s víťazom I. ligy a mužstvo 
umiestnené na 11. priečke 
z extraligy zostúpi. (KP) 

Mladšie žiačky MHáK Martin 
sa po jesennej časti súťaže 
prebojovali z 2. miesta do 
Česko-Slovensko-Poľskej ligy, 
v rámci ktorej sa odohrali 
tri kolá a to v Karvinej (CZ), 
v Partizánskom (SK) a v Ruda 
Slaska (PL). Zverenkyne tré-
nera Milana Janíka si vďaka 
svojej usilovnosti i talentu, 
ale aj výbornej hernej a kon-
dičnej pripravenosti vybojo-
vali na všetkých troch tur-
najoch fantastické 1. miesto. 
Dievčatá majú ešte pred 
sebou jarnú časť súťaže, ktorú 
ukončia účasťou na majstrov-
stvách Slovenska. Veríme, že 
nadviažu na svoje doterajšie 
úspechy. (RED)

Fomat si doma splnil povinnosť 
a z vonku priniesol cenný bod

Veľký úspech talentovaných Martinčaniek

Dievčatá z Martina sa dokážu presadiť aj v medzinárodnej 
konkurencii. Foto: archív MHáK Martin

Patrik Cíger skóroval v obidvoch jarných zápasoch. 
Foto: Radko Coufal


